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1. Donar compte del Decret de Batlia núm. 9626 de 4 de juny de 2014, de delegació de la 
Presidència d’aquesta sessió. 

 
2. Debat sobre l’Estat de la Ciutat. 
 
1.  Donar compte del Decret de Batlia núm. 9626 de 4 de juny de 2014, de delegació de 

la Presidència d’aquesta sessió. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dona per ASSABENTAT: 
 
“El dia 10 de juny de 2014 es celebrarà una sessió plenària extraordinària per debatre sobre 
l’Estat de la Ciutat, d’acord amb el que determina l’article 48 del Reglament Orgànic del Ple de 
l’Ajuntament de Palma, en aquest debat està prevista la participació directa del batle i resulta 
convenient, per un millor ordre del debat, delegar la presidència de la sessió en el primer 
tinent de batle. 
 
De conformitat amb el que disposen l’article 124, apartats 4 d) i 5 de la Llei 7/1985, de 2 
d’abril, Reguladora de les Bases del Règim  Local i l’article 35 del Reglament Orgànic del Ple de 
l’Ajuntament de Palma 
 
RESOLC 
 
1.- Delegar la presidència de la sessió plenària extraordinària del dia 10 de juny de 2014, 
debat sobre l’Estat de la Ciutat, al Sr. Alvaro Gijón Carrasco, primer  tinent de batle. 
 
2.- Aquest Decret tindrà efectes durant la celebració de la sessió, se’n donarà compte i es 
publicarà al Butlletí Oficial de les Illes Balears. 
 
2.  Debat sobre l’Estat de la Ciutat. 
 
 
Sr. Gijón  Carrasco (PP): 
 
“Molt bon dia, Sr. Secretari pot llegir el decret de delegació de la presidència”. 
 
Sr. Secretari: 
 
1.- Delegar la presidència de la sessió plenària extraordinària del dia 10 de juny de 2014, debat 
sobre l’Estat de la Ciutat, al Sr. Alvaro Gijón Carrasco, primer  tinent de batle. 
 
2.- Aquest Decret tindrà efectes durant la celebració de la sessió, se’n donarà compte i es 
publicarà al Butlletí Oficial de les Illes Balears 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies, abans de començar avui el debat, voldríem que féssim un minut de silenci per la mort 
succeïda ahir a Sóller d’una dona presumptament per violència de gènere”. 
 
Es fa un minut de silenci. 
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Sr. Isern Estela (Batle): 
 
“Gràcies, Sr. President del Ple, Molt Honorable Sr. José Ramon Bauzá, president del Govern de 
les Illes Balears, Molt Honorable. Sra. Margalida Durán Cladera, presidenta del Parlament de 
les Illes Balears, Honorable Sra. Maria Salom, presidenta del Consell de Mallorca, 
Excel·lentíssima Sra. Margarita Durán Vadell, senadora per Mallorca, Honorables Senyores i 
Senyors consellers, Il·lustríssimes Senyores i Senyors regidors de l’Ajuntament de Palma, 
Honorables Senyores i Senyors diputats del Parlament de les Illes Balears, Honorables Senyors 
Cònsols, Senyors batles, Representants de Col·legis Oficials, d’associacions empresarials i 
d’entitats ciutadanes, Digníssimes Autoritats, Senyores i Senyors. Molt bon dia a tothom, 
benvinguts a aquest Saló de Sessions de l’Ajuntament de Palma. Moltes gràcies per 
acompanyar-nos avui en aquest Debat de l’Estat de la Ciutat. I comparec davant tots vostès 
amb motiu de la celebració d’aquest acte en el qual s’avalua l’acció de govern i es tracen les 
línies de futur. Enguany, el debat es produeix quan han passat tres quartes parts del mandat. 
Tenint en compte el calendari oficial, aquest serà el darrer debat de la present legislatura. 
Considero que és una magnífica ocasió per fer balanç i una anàlisi de llarg abast, fixant-nos  
més en què ha succeït a la ciutat durant aquests darrers anys, cóm s’ha transformat, com han 
evolucionat les principals àrees municipals. Per tant, assumeixo per endavant la crítica que 
aquest plantejament comportarà, però crec que és molt més interessant per a la ciutat i per als 
ciutadans, i un exercici de responsabilitat per la nostra part, analitzar amb objectivitat la 
situació d’aquest Ajuntament, quina era a l’any 2011 i quina és actualment.  Tots nosaltres 
recordem perfectament la situació econòmica en que ens varem trobar l’Ajuntament a l’inici 
d’aquesta legislatura així com la crisi profunda en la que estava instal·lat el nostre país. Un 
escenari que complicava sobremanera qualsevol mesura que es decidís posar en marxa. Estava 
clar que l’economia jugaria un paper fonamental i que condicionaria més que mai la presa de 
decisions del nostre govern. Entre els objectius econòmics que ens varem fixar estava el 
d’aconseguir uns pressuposts equilibrats, el que es coneix com estabilitat pressupostària o 
dèficit zero. Per què un pressupost equilibrat? Perquè permet no incrementar la pressió fiscal 
als ciutadans. Permet tenir un Ajuntament viable i uns serveis públics municipals eficients. 
Permet als nostres emprenedors assumir riscos per dinamitzar l’economia i generar llocs de 
feina. Permet pagar en temps raonables a les empreses i autònoms que fan feina amb 
l’Ajuntament i que no hagin d’assumir costos financers injustos pel retard en els pagaments. 
Permet aconseguir millors ofertes a les licitacions perquè es redueix la incertesa de la data de 
cobrament de les feines fetes per les empreses a l’Ajuntament. Permet assegurar el pagament 
de les nòmines dels empleats públics. Permet, en definitiva, mirar amb optimisme cap al futur.  
Aquesta ha estat la nostra feina: aconseguir tenir els pressupostos de 2012 i 2013 equilibrats. I 
fem feina per aconseguir-ho també aquest 2014. Per aconseguir aquesta estabilitat al 
pressupost, aquest govern ha hagut de fer esforços en la priorització de la despesa amb els 
recursos que teníem. Recursos molt inferiors si es comparen amb el darrer pressupost aprovat 
i executat al 100% per l’anterior govern: el de 2010. Fent la comparació amb el pressupost 
destinat als serveis, és a dir el pressupost no bancari, no financer, a 2012 varem funcionar amb 
78 milions manco, a 2013 amb 107 milions manco, i a 2014 ho fem amb 86 milions manco. En 
total, amb 271 milions manco, hem mantingut i mantenim en funcionament la nostra ciutat. I 
com ho hem fet? Introduint canvis profunds a la manera d’administrar, incorporant conceptes 
desconeguts fins aquell moment com són l’austeritat, l’estalvi, l’eficiència, l’eficàcia, la 
rendibilitat, el retorn, els costos de les inversions i dels serveis, l’economia d’escala, la 
transparència... Tota aquesta nova manera de fer feina, juntament amb la col·laboració i 
complicitat d’una gran majoria dels nostres funcionaris, han fet possible la profunda 
transformació d’aquest Ajuntament, que durant aquesta legislatura ha estat capaç de fer molt 
més amb molt manco. És veritat que hem hagut de renunciar a noves inversions. I es veritat 
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que res ens hagués agradat més que poder abordar nous projectes transformadors de la 
ciutat. Però ara no pot ser, aquestes actuacions hauran d’esperar temps millors. No podíem 
arriscar un altre dels objectius econòmics irrenunciables d’aquest Ajuntament com era, i així 
ha estat, aconseguir la sostenibilitat financera municipal. Per això, i entre moltes altres 
actuacions, ha estat necessari que aquest govern, per primera vegada, hagi estat capaç de 
reduir l’endeutament. Això s’ha aconseguit gràcies a l’amortització de 80.176.171 euros a data 
de 31 de desembre de 2013, que seran gairebé 130 milions a final de la present legislatura. Ara 
el deute s’amortitza, es paga, no es refinança com es venia fent històricament. També ha estat 
necessari transformar el deute que ens varem trobar amb els proveïdors d’aquest Ajuntament, 
més de cent milions d’euros en factures, en deute bancari a llarg termini amb un venciment de 
devolució a 10 anys i 2 de carència. Això ha permès donar oxigen a la nostra tresoreria i 
millorar de forma molt significativa el termini de pagament als proveïdors, que avui està fixat 
en 60 dies, el més baix en la història d’aquest Ajuntament. En quant a la pressió fiscal, he de 
dir que, certament, a l’any 2012 varem haver que incrementar 2 dels 40 tributs municipals, 
l’IAE i l’IBI, per damunt del nostre compromís electoral. Però igualment és cert que als anys 
2013, 2014 i, avui torn a confirmar que també per 2015, varem acordar congelar tots els 
tributs que ni tant sols s’adaptaran a les variacions de l’IPC. Amb això s’anirà compensant, any 
darrera any, la pujada de 2012. No vull acabar aquest capítol dedicat a l’economia sense 
destacar la notable milloria del mercat laboral de Palma, l'indicador més important per aquest 
equip de govern, perquè ho és també per als ciutadans. Les dades són clares: en termes 
interanuals, el número d'aturats a Palma a maig de 2014 ha baixat un 10,1% respecte a maig 
de l'any passat, el que suposa que hi ha 3.482 persones manco sense feina. Això significa que 
el número d'aturats ha baixat a Palma durant 20 mesos consecutius, una tendència que, com 
dic, clarament es consolida. És especialment significatiu l'augment en un 9,9% a la contractació 
respecte de l'any passat, amb 1.515 contractes més que a maig de 2013. A més, la qualitat 
d'aquesta contractació registra una variació molt positiva: es nombre de contractes indefinits 
ha pujat un 35% respecte l'any passat. També s’ha produït una millora respecte a l'inici de 
legislatura. Comparant amb maig de 2011, l'atur ha baixat quasi un 10%, i les contractacions 
han pujat un 18%. Hi ha també més contractació indefinida. Així, davant els 6.733 contractes 
indefinits de gener a maig de 2011, al mateix període d’aquest any s’han signat 8.479 
contractes indefinits, un 20% més. Aquest equip de govern ha tingut clar des del començament 
que totes les àrees anaven a fer feina amb un objectiu comú de contribuir a la creació 
d'ocupació. No podíem abordar problemes actuals amb eines des segle passat. L'IMFOF havia 
quedat obsolet. Érem conscients de que hi feia falta un gran canvi. Així, agrupàrem i 
racionalitzàrem els recursos, i apostàrem per la innovació, per l'emprenedoria, la formació i la 
motivació de les persones en recerca de feina. Varem rompre inèrcies, remoguérem esquemes 
i varem crear un projecte del qual ens podem sentir legítimament orgullosos: l'Agència de 
Desenvolupament Local PalmaActiva. Des de la seva creació a principis de 2012, PalmaActiva 
s'ha convertit en el millor aliat de qualsevol palmesà en la seva recerca d'oportunitats laborals 
o de negoci. Així ho acrediten els més de 2.000 emprenedors que han optat aquests dos últims 
anys pels seus serveis. L'obertura d'espais de coworking, despatxos i locals ha permès 38 nous 
projectes empresarials; s'han desenvolupat cursos i càpsules formatives que han brindat a més 
de 3.000 persones cada any l'oportunitat de millorar les seves capacitats professionals i 
coneixements. Aquest Ajuntament ha apostat pel talent. I ha encertat de ple. Malgrat totes 
aquestes dades, som conscients que estimular l'esperit emprenedor no és suficient. Milers de 
persones conviuen diàriament amb la desesperança i la frustració de no trobar una feina. I a 
tots ells hem dirigit un missatge de confiança i de suport, potenciant els serveis d'ocupació i 
orientació, oferint respostes i fent notori que aquest Ajuntament no anava a deixar-los sols. 
Gràcies a això, podem afirmar que prop de mil persones s'han inserit en el mercat laboral a 
través de les ofertes de PalmaActiva al llarg d'aquests darrers dos anys. A més, al nostre Centre 
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Integral de Recursos s'ha prestat assistència i orientació a més de 16.000 persones, ajudant-les 
i assessorant-les en totes les fases de la recerca activa d'ocupació, des de l'elaboració d'un 
currículum a la preparació d'una entrevista de feina. Amb iniciatives com la Fira d'Ocupació 
PalmaJob hem posat en contacte a 1.800 persones amb 47 empreses que cercaven personal.  
Les línies d'actuació en matèria d'inserció han tingut especial incidència en els majors de 45 
anys i els joves, els més castigats per la crisi i la falta d'expectatives.  A ells s'han dirigit plans 
específics i pioners de feina en equip, gestió del temps i ús de les noves tecnologies. La millora 
en la situació laboral ens dóna ànims per a reafirmar el nostre compromís amb els més 
desfavorits. Es veu ja clara una sortida, que la situació millorarà. Quan varem anunciar els 
pressupostos per a 2014 varem manifestar la nostra voluntat d’augmentar els recursos de 
Benestar Social. Amb planificació, amb responsabilitat, volíem donar així compliment a les 
nostres conviccions i als acords del Debat de l’Estat de la Ciutat d’ara fa justament un any. 
Volíem dur a terme el que aquí varem acordar tots els grups polítics. I és el que hem fet: 
complir el nostre compromís, personal i polític, d’atendre  degudament les necessitats de totes 
aquelles persones a qui la crisi ha deixat en una situació més vulnerable. Aquest Ajuntament 
no només no les ha deixat desprotegides, sinó que ens hem adaptat a la realitat incrementant 
molt notablement la nostra capacitat d’ajuda directa. Aquesta major protecció significa haver 
passat de 6.600 ajudes en 2010 a més de 9.500 l'any 2013. Un 44% més. Atendre més i millor 
significa que es mes de març varem posar en marxa mesures que ja han aconseguit disminuir 
ses llistes d’espera i fer possible que hagin baixat ja un 46%. Significa que hem ampliat els 
serveis de menjador i acolliment municipal. La situació social comença a millorar, però som 
conscient que encara hi ha moltes famílies del nostre municipi que ens necessiten. Persones 
que, per les seves circumstàncies, han de ser acompanyades durant aquest procés de sortida 
d’una de les etapes més complicades de la nostra història recent. I com he dit, la prioritat 
absoluta d’aquest equip de govern ha estat la cobertura de les seves necessitats bàsiques. 
Assegurar-nos que no els manqui la nostra ajuda en un moment donat perquè puguin comprar 
aliments o productes d’higiene bàsics o perquè puguin pagar la llum, l’aigua, el rebut de la 
hipoteca o del lloguer. Per això, aquest pressupost de 2014 té una partida de cobertura de 
necessitats bàsiques de 4 milions d’euros. Una xifra significativament superior al poc més de 
1,5 milions d’euros que es varen gastar al darrer pressupost de la passada legislatura, l’any 
2010. Aquest pressupost de 4 milions d’euros per a 2014 ens ha permès posar en marxa la 
nova targeta Palma amb Tu, que agilitza molt significativament la percepció d’ajuda, la 
dignifica i representa un compromís importantíssim en la dotació econòmica que destinem al 
programa d’aliments i que suposa més del 50% del total destinat a cobrir les necessitats 
bàsiques. En total, 2.100.000 euros que multipliquen per 10, per 10, la quantitat destinada 
l’any 2010. Des de l’1 de març hem distribuït més de 1.400 targetes que han arribat a 1.400 
famílies. Ens  ocupem, també, de les necessitats dels més petits, tal i com varem acordar tots 
els grups en el Ple de juny de 2013. Per això, hem incrementat, també, partides fonamentals 
com les ajudes infantils. Les beques d’infància en risc i les despeses per a educació 
representen, avui, al nostre pressupost, un 38% més que el 2010. Parar esment en les 
necessitats bàsiques ha estat, com diem, una de les nostres prioritats, però no ha significat 
descuidar altres aspectes fonamentals de l’atenció social: la promoció i la inserció social de 
persones que, bé per raó de la seva edat, situació de discapacitat o bé per altres 
circumstàncies, requereixen millorar la seva autonomia personal. Tot i la difícil situació 
pressupostària que ha sofert aquest Ajuntament, no s’han eliminat ni retallat serveis 
essencials. El 2013 prestàrem 260.000 hores d’atenció en el servei d’ajuda a domicili, 
ampliàrem en el màxim, un 10%, el contracte de menjar a domicili, el servei d’acolliment 
municipal i hem prorrogat el servei d’atenció a víctimes de violència de gènere, entre d’altres.  
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Al llarg d’aquest mandat, hem reaccionat ràpidament davant els problemes  socials. Ha estat 
aquest govern el que, per primera vegada, durant aquesta crisi, amb l’acord unànime de tots 
els grups municipals, ha abordat la problemàtica de les persones afectades per desnonaments.  
Per donar una resposta eficaç, hem pres una sèrie de mesures amb l’objectiu d’actuar de 
forma efectiva i coordinada davant aquest problema. S’ha aprovat  un protocol d’actuació per 
evitar els desnonaments, hem aconseguit l’ampliació dels Fons de Vivenda municipal amb la 
col·laboració d’entitats financeres, i hem disposat de 40 vivendes més per oferir a les famílies 
que han perdut el seu habitatge. Hem recuperat el programa de lloguer Palma Habitada per 
facilitar que les famílies es puguin instal·lar a una vivenda digna a preus inferiors als de mercat. 
Durant aquesta legislatura s’ha creat també l’Oficina Municipal d’Intermediació Hipotecària. 
Fins ara, ja ha informat o atès a més de 1.000 persones. Tenen a la seva disposició advocats del 
Col·legi Oficial que, de manera altruista, i gràcies a un conveni subscrit amb aquest 
Ajuntament, orienten, assessoren, preparen escrits i ajuden a trobar sortides possibles i reals 
en cas d’un desnonament o una execució hipotecària. També, en aquesta línia de col·laboració, 
hem signat un conveni amb el Tribunal Superior de Justícia i els Col·legis d’Advocats i de 
Procuradors per tal de facilitar l’adopció de mesures de caràcter social de forma prèvia al 
desnonament. Es tracta de preservar al màxim la seva vida quotidiana. Per això, el pressupost 
perquè les famílies que travessen dificultats econòmiques puguin quedar al seu domicili 
habitual ha estat un 90,5% més que a 2010, fins a arribar als 861.000 euros. Un increment 
pressupostari a l’alçada del compromís unànime adoptat per aquest Ple en favor d’una ciutat 
lliure de desnonaments i del compromís ferm de les àrees de Benestar Social i Igualtat i 
d’Urbanisme i Habitatge. Com veuen, totes aquestes mesures demostren la prioritat que els 
Serveis Socials suposen per a aquest equip de govern i del compromís amb què fem feina en 
l’atenció a les famílies en dificultats. Perquè durant aquests tres anys la major inversió, pel 
nostre equip de govern, han estat, sense cap dubte, les persones, els ciutadans de Palma. 
Prenem de nou un poc de perspectiva en una altra àrea municipal per comprovar la clara 
evolució que han suposat aquests anys. A mitjans de 2011, EMAYA era un exemple clar del 
desordre comú al conjunt de l'Ajuntament de Palma. Amb un deute de 48 milions d'euros i una 
plantilla sobredimensionada que històricament absorbeix el 60% del pressupost anual de la 
companyia, el forat econòmic i financer generat durant la passada legislatura era de tal 
magnitud que fins i tot va impedir pagar les nòmines dels empleats. Tres anys després, EMAYA 
és una empresa en avançat estat de recuperació que mira al futur amb optimisme. És una 
empresa sanejada que, amb una mitjana de 300 empleats eventuals manco respecte a la 
passada legislatura, el que ens permet estalviar 20 milions d'euros en salaris, és capaç de 
generar confiança i evolucionar cap el model de servei públic que volen es ciutadans. Hem 
passat de no poder pagar les nòmines a tancar 2013 amb uns beneficis de 10 milions d'euros, 
els majors de la història d'EMAYA. Això ens ha permès reunir 15,5 milions d'euros i augmentar 
en un 470% la capacitat d'inversió respecte 2013 gràcies al que podem atendre, a la fi, un 
dèficit d'inversions reclamat des de 2006. Gràcies a l'estalvi, a la necessària austeritat que 
exigeixen aquests temps i a un ús intel·ligent dels nostres recursos, estem renovant 15 km de 
canonades a les zones més sensibles de la nostra ciutat. Gràcies a una vocació de servei públic 
més sincera, transparent i més compromesa amb els palmesans hem estat capaços, per 
primera vegada en es 70 anys d'història d'EMAYA, de baixar les tarifes i de permetre que 4.000 
famílies sense recursos paguin un 45% manco per l'aigua i la recollida de fems. I tot això, 
insisteixo, gràcies únicament a una aposta decidida per l’estalvi, l’eficiència i fruit de l’esforç 
comú. L’esforç de tots. Dic això perquè el mateix remei que ha curat la malaltia d’EMAYA és el 
que ens ha de servir per surar l’EMT i convertir-la amb una empresa pública forta, viable i 
competitiva. No hi ha un altre camí que el de seguir construint un nou futur per a l’EMT amb 
mesures valentes i fins i tot difícils, com hem fet a tot l’Ajuntament. És l’única opció possible 
per resoldre d’una manera definitiva tota una sèrie de problemes per als que, convé recordar-
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ho, ja es recomanaven solucions urgents a l’any 2008. Aquelles recomanacions, però, no varen 
ser escoltades. Això va fer que ens trobéssim, a juny de 2011, una EMT amb un deute de 30 
milions d’euros, amb un increment del 39% dels costos de personal com a conseqüència de 
l’augment de la plantilla i amb un dèficit de 7 milions d’euros provocat, principalment, perquè 
quasi 8 milions de passatgers no pagaven per viatjar. En resum, ens varem trobar una EMT en 
causa de dissolució i, per tant, davant la urgència de prendre mesures que evitessin la seva 
desaparició. És veritat que varem haver de pujar el preu del bitllet, fusionar línies i reorganitzar 
les freqüències reduint el número de vehicles. Però era la única opció de futur per una 
empresa que, a dia d’avui, ha aconseguit reduir en 12 milions el seu deute i en prop de 5 
milions el seu dèficit. Hem passat el més feixuc, però encara estem enfora d’arribar on volíem. 
Palma necessita l’EMT. Però la necessita sanejada i sostenible. Capaç d’oferir un servei més 
eficient i de major qualitat sense que això li costi més a als ciutadans, als qui no podem 
demanar més esforços. Ningú ho entendria. Només amb l’esforç i la vocació de servei públic 
dels empleats municipals es fa possible una gestió responsable i ajustada a la realitat i a les 
necessitats de Palma. Des del principi de la legislatura érem molt conscients que les mesures 
de racionalització s’havien d’aplicar de dalt a baix. Per això, com havíem promès, varem 
adoptar una mesura d’austeritat clara i directa: la reducció en un 50% dels alts càrrecs 
d’aquest Ajuntament, que a al final del mandat suposarà un considerable estalvi de més de 7 
milions d’euros. Hem aplicat, al llarg d’aquests tres anys, altres disposicions per racionalitzar i 
reduir la despesa en matèria de personal, com es criteri de compensar les hores extra amb 
temps lliure en lloc de procedir al seu pagament. Aquesta decisió, realista i necessària, ha 
permès des de 2011 un estalvi de més del 66% de la despesa dels serveis extraordinaris. 
D’acord amb l’actual realitat, estem combatent el progressiu sobredimensionament de 
l’Administració. En lloc de seguir augmentant-la sense control, hem ajustat la plantilla a les 
necessitats reals, amb una plantilla on progressivament ha disminuït el personal eventual i 
amb una política de no cobertura de les vacants que es produeixen per jubilació, excedències o 
baixes, excepte a Policia Local i Benestar Social per motius específics. A Cort posem en pràctica 
una gestió de recursos humans moderna, actualitzada al nostre temps i a les noves 
tecnologies, amb un registre de personal telemàtic, i un nou portal de personal que agilitza tot 
tipus de tràmits. En línia amb la voluntat de transparència transversal a totes les àrees, i per 
facilitar tota la informació a les persones interessades, aquest Ajuntament publica a la web 
municipal totes les convocatòries d’oferta de feina, tant del propi Consistori com de les 
empreses municipals. Estic enumerant una sèrie de decisions que afecten al nostre capital 
humà i, en aquest punt, vull mencionar i agrair la feina de la gran majoria dels funcionaris 
municipals. Homes i dones que, dia a dia, donen prova de la seva gran professionalitat i el seu 
marcat sentit del deure. Cadascun d’ells és fonamental en una acció municipal absolutament 
dirigida a un model de gestió que s’esforça en oferir una resposta ràpida i eficaç a les peticions 
que ens traslladen els ciutadans. Així, per exemple, estem millorant el manteniment de les 
infraestructures de Palma. Gràcies a la Brigada Express, posada en marxa el mes de juliol de 
2011, hem estat capaços d'atendre, en un termini de 72 hores i un grau d'efectivitat del 89%, 
16.000 problemes de fàcil resolució que, incomprensiblement, abans es demoraven en el 
temps. L'èxit d'aquest servei, creat aquesta legislatura on els recordo que hem arribat a  de fer 
feina amb els pressupostos més baixos dels darrers sis anys, ens ha animat a aplicar el format 
per als col·legis públics de Palma, el que, sense cost addicional, ens ha permès atendre 160 
peticions formulades des d'aquests centres, amb un grau d'efectivitat del 88%. Aquest equip 
de govern tenia l’obligació de donar solució a problemes quotidians i reals dels ciutadans. En 
molts de casos, no es podien resoldre amb les normatives que hi havia i quedaven als llimbs 
administratius. Amb una voluntat màxima de consens, hem elaborat una Ordenança de 
Convivència Cívica que té com a objectiu preservar el nostre espai públic com un lloc de 
convivència, on tots puguem viure en llibertat amb ple respecte a la dignitat i als drets de les 
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altres persones. Volem fomentar la convivència i el civisme, per això ens hem esforçat en dur a 
terme una intensa tasca informativa per donar-la a conèixer a ciutadans i turistes. Hem 
realitzat també un esforç extraordinari per tornar a la ciutat una gran infraestructura com és el 
Palau d’Esports de Son Moix, completament renovat i modernitzat, un referent d’accessibilitat 
i en millors condicions que mai al servei dels esportistes. El nou Son Moix és el gran símbol de 
la gran aposta de Palma per l’esport, però el llarg procés per reconduir la situació passada i fer 
realitat el nou Palau d’Esports també simbolitza una nova forma, més eficient, de gestionar. 
Amb una responsabilitat i un rigor en els comptes que ha permès executar per 13 milions 
d’euros una licitació valorada en 15 milions. No afegiré més. Només vull mostrar la nostra 
satisfacció, la de tots, per disposar novament d’una infraestructura a l’alçada dels futurs reptes 
esportius que esperen a aquesta ciutat.  Des que vaig arribar a la batlia vaig deixar clar que 
l'objectiu prioritari per a la ciutat era el turisme. És la nostra gran aposta, el motor econòmic i 
el camí que hem triat per crear ocupació i reactivar l'economia. A nivell turístic, la diferència 
entre la Palma de juny de 2011 i la Palma de 2014 és absoluta. A juny de 2011, ens varem 
trobar una ciutat tancada, buida, sense vida i gairebé activitats per els nostres residents i 
visitants. La transformació de Palma és ja una realitat. Hem estat capaços de convertir la 
nostra ciutat en un referent del turisme urbà, gràcies a la nostra aposta decidida per aquesta 
importantíssima destinació de vacances. En el nostre afany de desestacionalitzar la destinació i 
allargar la temporada turística tots els mesos de l'any, varem crear la Fundació Turisme Palma 
de Mallorca 365 de la mà de la iniciativa privada i de l'oposició. Això ens ha permès 
professionalitzar la promoció turística i despolititzar qualsevol qüestió d'interès general 
donant-li vocació de permanència, governi qui governi. Perquè una destinació turística no pot 
estar subjecte a interessos polítics. Amb un pressupost de sis milions d'euros, s'ha creat un 
producte diferenciat i un pla estratègic que dota la ciutat d'una oferta capdavantera, de 
qualitat, imaginativa i diferenciada els 365 dies. Baix el lema "Passion for Palma de Mallorca", 
varem crear una campanya de promoció turística a nivell local, nacional i internacional, per a 
conscienciar al ciutadà de la importància del turisme i per donar a conèixer als visitants els 
productes estratègics d'una ciutat que compta amb tots els requisits per convertir-se en Smart 
Destination o destinació intel·ligent. Igualment, s'està ultimant la primera web de destí de 
Palma, que permetrà planificar el viatge a Palma i l'estada a la ciutat i comptarà amb una 
agenda d'activitats actualitzada, on s'informarà del que es pot fer a la destinació. La Fundació 
també vol escalar posicions al rànquing de destinació de referència en el segment de city break 
els 365 dies de l'any. Tant és així, que Palma ha estat premiada pel Travellers'Choice 
Destinacions de TripAdvisor com una de les millors destinacions a nivell nacional. Fruit 
d'aquesta política decidida, hem iniciat una campanya internacional de promoció turística als 
principals mercats emissors. Una campanya a la qual m'he involucrat personalment. 
Acompanyats per representants de l'empresa privada, que reforcen la credibilitat del projecte, 
hem anat a Londres, a Estocolm i Alemanya, on els màxims responsables dels operadors 
turístics i companyies aèries més importants de cada mercat han reconegut tant el gran 
producte que té Palma com la transformació que aquesta ha experimentat en els dos darrers 
anys. Hem estat capaços de generar confiança empresarial i aquesta queda reflectida en la 
quantitat de nous projectes d'hotels urbans i hotels boutique al centre de la ciutat, el que 
reafirma la important aposta per la destinació. La declaració de Zona de Gran Afluència 
Turística del centre de la ciutat, que permet als comerços obrir en diumenge, ha significat un 
impuls a la dinamització de la vida al centre tots els dies de la setmana i, desperta encara més 
l'interès de Palma com a ciutat per a estades curtes i turisme gastronòmic, tant vinculat al 
turisme de compres, d'oci i cultural. Una evolució clara cap a una ciutat més animada que han 
afavorit també les terrasses de bars i restaurants, que amb la nova normativa, han donat més 
vida als nostres carrers i places, amb efectes positius també a la creació de llocs de feina per 
part d’aquests establiments. A diferència d'altres ports espanyols competidors com el de 
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València, Alacant o Màlaga, que han patit un decrement en l’arribada de passatgers o de 
vaixells, Palma ha incrementat es nombre de creuers en un 18% situant-se en segon lloc en el 
rànquing nacional, només per darrere de Barcelona. Palma ja és el quart port de la 
Mediterrània i el dotzè del món, consolidant-se com a destinació de creuers i capturant, fins i 
tot, quota de mercat d'altres ports competidors. Resumint, el gran èxit de la Fundació Turisme 
Palma de Mallorca 365 ha estat el de professionalitzar i despolititzar el turisme. El nostre ha 
consistit en saber donar una passa enrere en benefici dels objectius comuns. Dit això, no ho 
vull amagar, la ciutat té problemes. No seria honest per la meva part no parlar d’aquestes 
qüestions, perquè necessàriament formen part del balanç si volem que aquest sigui real i 
complet. Som conscient de que el Palau de Congressos és, en aquests moments, una 
infraestructura paralitzada que, em consta, genera una gran frustració entre els ciutadans. 
Però per analitzar el problema, es context és fonamental. D’on partim? No podem oblidar que 
ens varem trobar un Palau de Congressos amb unes obres aturades i un deute de 32 milions 
d’euros, amb 20 milions de fons estatutaris que havien estat destinats a despesa corrent. Per 
la nostra part, durant aquests tres anys, juntament amb el Govern, hem aconseguit executar 
un 80% de les obres del Palau i pagar més d’un 60% del projecte, 20 milions el Govern i 43 
milions Cort, a través del pla de pagament a proveïdors. Però, ho reconec, no hem estat 
capaços fins ara de solucionar-ho de forma definitiva. Tot i que és un tema que està liderant el 
Govern en aquests moments, i em consta que està a punt de solventar-se, crec que tots els qui 
constituïm aquesta corporació municipal tenim el deure d’aportar suggeriments que 
contribueixin a resoldre el futur d’aquesta antiga reivindicació del sector turístic. Aquesta 
infraestructura, amb l’edifici de GESA, forma part de la Façana Marítima, un element 
absolutament determinant pel futur de la ciutat. Durant aquesta legislatura no serà possible 
concretar solucions o propostes, degut a la inseguretat jurídica que provoquen els més de 20 
contenciosos, que a data d’avui estan pendents de resolució, així com a la falta de 
disponibilitat econòmica. Però en la meva opinió, sigui quina sigui la decisió que definitivament 
es prengui, hauria de ser consensuada per tots els partits polítics. El futur Casino és un altre 
tema que tenim obert. És un projecte que afegirà dinamisme a la zona del centre però perquè 
això sigui una realitat ha de complir amb l’Ordenança d’Usos del Centre Històric, que afecta a 
aspectes com renous, horaris, seguretat... tots ells fonamentals en una instal·lació d’aquesta 
envergadura. I avui, tots aquests requisits no es compleixen. Tampoc podem oblidar els fets 
que s’han produït a la Policia Local de Palma, els més greus als quals m’he hagut d’enfrontar 
dins aquesta legislatura. Uns fets que no poden entelar un model policial que funciona, amb el 
que crec i que, diàriament, demostra al carrer el grau d’implicació, professionalitat i sincera 
vocació de servei de la immensa majoria dels seus d’efectius. Uns fets, però, davant els quals 
hem actuat amb la màxima immediatesa, autoexigència i contundència demostrant, amb 
accions reals, tolerància zero amb qualsevol conducta que atempti contra el nostre compromís 
amb la ciutadania. Fem feina, molta, per estar cada dia més a prop de les persones. I sense que 
això lis costi un euro més. Així, apostant decididament per l’eficiència, acabem de donar un 
fort impuls a la seguretat duplicant la presència policial al carrer quan més ho necessiten les 
nostres barriades. Aquesta és la nova manera de fer política d’aquest Ajuntament. La que 
reclamen tots els ciutadans de Palma. Mirin. Vaig arribar a l’Ajuntament de Palma convençut 
de que podia contribuir a regenerar i dignificar la vida política, conscient de que la única 
manera possible de recuperar la confiança perduda dels ciutadans era gestionant els recursos 
públics amb responsabilitat i absoluta transparència. Havíem de ser capaços de posar remei a 
la creixent desafecció per la vida política i a la indignació provocada per conductes 
inadequades del passat i del present. I la única forma possible de reconciliació amb la 
ciutadania passava per una nova manera de fer política basada en la confiança. Al llarg 
d’aquest tres anys hem consolidat una relació de proximitat amb els veïns, amb un diàleg 
obert propiciat per la figura dels regidors de districte, que són el canal de comunicació més 
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directe entre els ciutadans i l’Ajuntament. Jo he visitat la gran majoria de barriades de Palma i 
he tingut ocasió de conèixer de primera mà la realitat dels veïns conversant amb ells, però 
aquests regidors estan sempre, permanentment, a peu de carrer. Coneixen el barri, les 
associacions, els comerciants, els seus problemes i tenen la màxima disposició per donar 
solucions a totes les petites i grans qüestions que se’ls plantegen. Una relació fluida que ha 
estat extraordinàriament fructífera: hem augmentat notablement les peticions veïnals ateses i 
en la majoria de districtes s’han triplicat les demandes que Cort ha solucionat. Una de les 
zones on més intensa ha estat l’atenció és Son Gotleu. L’Oficina de Districte, el Casal de Barri, 
el Centre de Serveis Socials, Infraestructures, EMAYA… totes les dependències municipals fan 
feina de valent per atendre i millorar la convivència i el dia a dia d’aquesta zona prioritària per 
nosaltres, que històricament ha patit un dèficit de serveis i inversions. També hem escoltat 
amb atenció les demandes històriques del districte Nord, on els veïns d’Establiments 
reclamaven l’arribada d’aigua potable a casa seva. Jo em vaig comprometre a donar una 
solució a aquesta situació injusta i hem complert. Ja tenim aprovat es projecte i està previst 
que ses obres comencin ben aviat. Igualment, i en col·laboració amb la Conselleria, hem 
aconseguit la nova Unitat Bàsica de Salut, que tant demanaven des de feia temps els residents, 
en una part de l’edifici del Casal de Barri, perquè puguin anar al metge en unes mínimes 
condicions de seguretat, accessibilitat i espai. Un altre exemple de col·laboració amb altres 
administracions per donar resposta a problemes històrics ha estat la construcció de la 
passarel·la definitiva per a vianants que Serveis Ferroviaris de Mallorca està construint al pas 
de Can Foradí. Però hi ha altres qüestions molt més senzilles, com escoltar als veïns del Polígon 
de Llevant, i canviar el nom de la barriada, previ vistiplau de la Comissió de Toponímia, perquè 
passi a ser “es Nou Llevant”, una denominació molt més acord amb la realitat de la barriada. 
No són inversions cares ni suposen grans despeses, però també contribueixen a millorar la 
nostra ciutat. Ser sensibles a les peticions de les persones amb animals de companyia, 
afavorint sempre la convivència, és avançar cap a una ciutat més plural i completa. Les zones 
d’oci caní de Son Peretó, Son Dameto o Es Carnatge constitueixen unes infraestructures aptes 
perquè els cans puguin disposar d’un espai adaptat a les seves característiques. També hem 
estat pioners amb l’autorització de dur cans, en unes condicions determinades de seguretat, a 
la línia d’autobús que va a Es Carnatge, per afavorir temps d’oci per aquestes mascotes i els 
seus amos. Una decisió, aquesta, que ha generat un gran interès a tota Espanya pel seu 
caràcter nou. Sempre he entès aquest Ajuntament com la casa de tots els ciutadans i 
ciutadanes de Palma. Per tant, era necessari que aquests poguessin conèixer amb detall de 
quina manera es gestionen els seus doblers i què es fa per atendre les seves necessitats. Amb 
aquest objectiu varem començar a dissenyar el primer Pla de Gestió de La Transparència; una 
eina que ja ha permès obrir un portal a la nostra seu electrònica perquè pugui ser consultat 
per tots els palmesans interessats en conèixer l’ús que s’està fent dels recursos públics. Gràcies 
a aquest portal, els ciutadans de Palma poden tenir coneixement, per exemple, del que 
cobrem, dels pressupostos municipals i de quines modificacions s’hi fan, de quins contractes 
s’adjudiquen i com s’adjudiquen, dels convenis que firmem i de les subvencions que aquest 
Ajuntament concedeix. Tot això, i molt més, com he dit es troba a disposició de qualsevol 
ciutadà de Palma a qualsevol hora del dia, els 365 dies de l’any, gràcies a l’administració 
electrònica que ens fa molt més accessibles i, també, molt més transparents. Era una obligació 
d’aquest equip de Govern sumar es màxim nombre d’esforços per tornar a dignificar la vida 
política. Per això ens varem afegir sense condicions al Codi de Bon Govern Local aprovat l’any 
2009 per la Federació Espanyola de Municipis i Províncies. Ja en el primer Debat de l’Estat de la 
Ciutat, l’any 2012, vaig deixar constància d’aquesta voluntat absoluta d’afavorir sempre el 
diàleg i el consens polític pel bé de la ciutat, i apel·lava al sentit de la responsabilitat i el 
compromís amb la paraula donada com a eixos de la nostra actuació municipal. Dos anys 
després, aquests principis es mantenen absolutament intactes. Constitueixen, més que mai, la 
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fulla de ruta essencial que estem complint fil per randa en aquest equip de govern. Per això, 
fugim de sectarismes i ens hem centrat en canalitzar de forma efectiva les voluntats 
ciutadanes. Una forma de concebre la política on tots aportem, tots sumem. On, entre tots els 
aquí presents, articulem solucions reals i positives per a la ciutat. Posant en pràctica el 
pensament, la reflexió, l’acció responsable. Per això, en aquest Debat de l’Estat de la Ciutat, 
vull posar en valor totes les aportacions constructives que els membres de l’oposició han 
realitzat al llarg d’aquests tres anys. Sra Calvo, Sr Verger, senyores i senyors regidors, hem de 
continuar sent capaços, cada vegada més, d’arribar a acords: que prevalguin els interessos 
comuns sobre els interessos partidistes. Aplicant menys dogmes i més pragmatisme. Confés 
que arribar a consensos en temes importants ha estat un dels majors motius de satisfacció que 
m’ha produït l’exercici de l’activitat política d’aquest Ajuntament. Per això, agraeixo molt 
sincerament la tasca dels diferents grups municipals a l’hora d’arribar a unanimitats en temes 
que constitueixen la nostra autèntica raó de ser aquí: donar resposta a les preocupacions dels 
ciutadans. Com ha estat aconseguir entre tots fer de Palma una ciutat Lliure de Desnonaments.  
La protecció de la singularitat de l’emblemàtic barri de Santa Catalina, els avanços en el Pla 
Especial del Jonquet, o el nostre pronunciament comú demanant un projecte redimensionat al 
Club Nàutic del Molinar que respecti la idiosincràsia i el paisatge del barri, són altres exemples 
d’acords d’aquest Ple positius per a la ciutat. Son totes elles decisions que s’han pres escoltant-
los a vostès, escoltant totes les veus.  No sempre hem estat capaços d’arribar a tal grau 
d’acord, en aquests casos, ciutadans i representants polítics hem de compartir i garantir 
sempre, per gran que jutgem el nostre desacord, uns valors mínims de respecte i consideració 
cap a qui tenim davant. Només fent política amb respecte, amb rigor, amb compromís de 
servei públic i sentit de la responsabilitat aconseguirem combatre aquesta desafecció 
ciutadana, que considero comprensible però no una qüestió irresoluble a la qual ens haguem 
de resignar. Una Administració integrada per persones formades, que actuïn en tot moment 
amb la integritat que s’espera de tot servidor públic, recuperarà progressivament la confiança 
dels ciutadans. Unes institucions menys anquilosades, més flexibles, amb més capacitat 
d’adaptació a la realitat canviant dels nostres dies. Una Administració conscient d’on pot 
arribar i on no. I capaç d’establir aliances i sinèrgies amb el sector privat per fer possible 
aportar solucions que ni un ni l’altre podrien aconseguir tots sols. Això no suposa en cap cas un 
abandonament de les funcions ni de les responsabilitats municipals. Perquè el sector privat té 
una funció importantíssima en la activitat de la ciutat i en la dinamització de la nostra 
economia, i aporta un coneixement específic del seu àmbit de feina que hem de saber 
aprofitar pel bé comú. Dur a terme actuacions conjuntes contribueix a pal·liar el dèficit 
d’inversions de l’Administració, que no compta amb recursos necessaris per respondre per sí 
sola a totes les demandes i de la nostra societat. Per això, la col·laboració públic-privada ha 
obtingut uns resultats extraordinàriament fructífers, i ha fet realitat nombroses actuacions a 
l’àmbit social, cultural, esportiu, de salut, d’oci... i tants d’altres, totes elles iniciatives 
beneficioses per a la nostra ciutat, per a la nostra economia i per l’activitat turística de Palma.  
Una nova forma de fer política, que com he explicat, bé amb els partits de l’oposició, amb la 
resta d’Administracions, amb les entitats ciutadanes, amb el sector privat, amb tota la societat 
civil, en la relació directa amb el ciutadà..., sempre, sempre manté el mateix plantejament, el 
mateix esperit: unir, sumar, aportar, col·laborar... Palma ja no és només sinònim de futur. 
Palma és ara, també, sinònim d’avantguarda. Des de l’Ajuntament estem dirigint els nostres 
esforços a preparar la ciutat per poder afrontar amb garantia els reptes que el progrés ens 
planteja: a l’administració, als ciutadans i, també, als milions de persones que ens visiten 
durant tot l’any. El concepte Smart és una necessitat per Palma. Permet traçar les línies 
estratègiques cap un model urbà més amable, més conscient de quins son els nostres recursos 
i quin profit en podem treure en benefici col·lectiu, garantint un equilibri i optimitzant al 
màxim tot els esforços. Conèixer quines son aquestes necessitats presents i com podem 
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encarar-les amb perspectiva de futur és una missió en la qual hi venim fent feina al llarg 
d’aquesta legislatura a través de l’Smart Office. Aquesta eina, creada amb recursos de 
l’Ajuntament i, sense cap cost per als ciutadans, canalitza tots els avanços que estan fent les 
àrees municipals i marca la fulla de ruta a seguir afavorint la col·laboració del sector públic i del 
sector privat, en benefici de Palma. Fruit d’aquesta aposta per un model de ciutat intel·ligent, 
al llarg de la present legislatura hem: Donat compliment a la llei de 2007 d’accés electrònic 
dels ciutadans als serveis públics posant en marxa la seu electrònica a l’Ajuntament, que fa 
possible que cada ciutadà pugui tenir a casa seva una oficina municipal oberta les 24 hores, els 
365 dies de l’any, des de la que poder realitzar més de 15 tràmits sense de fer coa ni esperar 
torn. Hem activat la firma electrònica, que ens fa més àgils dins l’àmbit de gestió i més 
transparents de cara a tota la ciutadania. Hem creat aplicacions gratuïtes que permeten 
notificar una incidència de neteja a qualsevol lloc de Palma, conèixer en temps real l’arribada 
de l’autobús o pagar l’ORA sense necessitat de treure tiquet amb la possibilitat d’ampliar el 
temps d’aparcament des d’allà on es trobin. Hem dotat als nostres funcionaris de les eines 
necessàries per poder accedir al expedients de les terrasses des del carrer i en temps real. Hem 
creat un geoportal per poder accedir a la informació, planejament urbanístic i cartografia 
bàsica de la ciutat. Ser intel·ligents implica també estar cada vegada més compromesos amb la 
sostenibilitat. No hi ha demà possible si avui no som capaços de fer un consum responsable 
dels nostres recursos i de preservar el nostre entorn. Hem aconseguit poder reduir el consum 
energètic, el que suposa a més un estalvi d’1,2 milions d’euros i redueix en quasi 6.500 les 
tones anuals de CO2 a l’atmosfera. Ho hem aconseguit principalment als carrers i a les fonts 
ornamentals de Palma, substituint en total més de 6.400 llums per altres de menor consum, 
fomentant l’estalvi energètic als edificis municipals i incrementant l’aprofitament de l’energia 
solar gràcies al parc fotovoltaic que acabem d’instal·lar a la coberta de l’edifici 
d’Infraestructures. I no ens quedarem aquí. Gràcies al nou contracte d’enllumenat públic, 
preveiem reduir a quasi la meitat el consum d’energia donant un millor servei. Això suposarà 
reduir fins a 35.000 les tones anuals de CO2 i augmentar l’estalvi fins als 3,3 milions euros 
anuals. Un model de mobilitat sostenible a través d’un pla de desenvolupament del nostre 
concepte urbà del futur, que contempla l’ampliació de la xarxa de carril bici, el foment del 
vehicle elèctric aplicant-li la gratuïtat de l’ORA i un descompte del 75% a l’impost de circulació 
i, també, la utilització de biocombustibles generats a partir dels residus urbans per alimentar la 
flota de transport municipal. Mirin. Voler per a nosaltres, per als nostres fills i per a les 
generacions futures, una Palma millor per viure no és de dretes ni d’esquerres. És un deure de 
tots els qui estem aquí. És un fet irrenunciable per a mi com ho ha de ser també per al pròxim 
batle o batlessa de Palma. Mirant cap endavant també seguim fent feina en la revisió des Pla 
General, un cop presentades les Directrius Bàsiques d’Ordenació. Amb la participació de 
tothom, el Pla General plasmarà el futur de la nostra ciutat. També tenim per davant una gran 
oportunitat amb el desenvolupament del nou pla director del Port, que configurarà les accions 
estratègiques de vertadera transformació positiva de Palma. La sostenibilitat econòmica i 
ambiental, l’accessibilitat universal, la cura del paisatge, la garantia dels drets fonamentals de 
la mobilitat sostenible i la protecció del patrimoni constitueixen els valors que configuren el 
model de ciutat que volem per a Palma. Hem iniciat un altre camí de futur, en un gran projecte 
de gran recorregut, que no és altre que la candidatura de Palma per optar a Patrimoni de la 
Humanitat, una distinció que atorga la UNESCO.  Comptem amb un dels centres històrics més 
grans i més ben conservats d’Espanya, en una ciutat amb una ubicació  paisatgística 
excepcional. Per això, podem tenir un legítim orgull del nostre patrimoni, integrat per 
nombrosos elements historicoartístics de caràcter singular. I coincidim tots en què tenim 
opcions per a un reconeixement mundial d’aquesta magnitud. Un convenciment comú. Un 
acord polític sense fissures. És a dir, el millor punt de partida possible, que s’ha traduït en un 
mandat unànime d’aquest Ple encarregant la creació d’una comissió d’experts que es va 
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constituir el mes d’abril. Tots i cadascun d’aquests competents coneixedors del nostre 
patrimoni estan definint i valorant aquesta candidatura. Suposarà, sense cap dubte, un 
al·licient i un imperatiu per a la millora contínua de la nostra ciutat, pel manteniment acurat 
del nostre casc històric, del nostre conjunt monumental, del nostre patrimoni artístic, que hem 
de saber preservar en les millors condicions perquè ho puguin gaudir els nostres visitants i 
també les futures generacions. Estem, com dèiem, iniciant un camí. No serà fàcil i no serà curt. 
Implicarà esforços comuns de successius equips de govern d’aquest Ajuntament i de tota la 
societat. Com ha estat un èxit conjunt de tots es batles de la nostra Democràcia la recuperació 
del Baluard del Príncep i obrir al públic tota la nostra Murada rehabilitada. No serà fàcil, dic, 
però l’efecte beneficiós per a la ciutat serà extraordinari. No només de caràcter cultural, sinó 
que implicarà efectes positius de caràcter transversal per a tota Palma. I amb l’esperit d’unir 
forces per a construir el millor futur per a la nostra ciutat, vaig finalitzant. Escoltaré amb molt 
d’interès les propostes constructives dels grups de l’oposició. Estic segur de que arribarem a 
punts d’acord beneficiosos per a la ciutat. Moltes gràcies per la seva amable atenció, senyores 
i senyors”.  
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Sr Batle, 3 anys després, el darrer debat de l'Estat de la ciutat, hora de fer balanç, i hora de 
començar també a parlar de futur, del futur de Palma i els seus ciutadans, (un futur que segur 
no passarà per un govern del PP a Palma a partir del 2015.)  Arriba aquest debat en un 
moment de profunda crisi del règim institucional iniciat a l'Estat espanyol amb la Constitució 
de l'any 1978. El bipartidisme s'enfonsa, la monarquia intenta salvar els mobles “in extremis” 
amb l'abdicació forçada del rei, i està emergint un conjunt de forces polítiques que  aposten 
decididament per plantar cara a l'estafa de la crisi, per posar punt i final al domini i la corrupció 
de les elits, unes forces polítiques que aposten pel dret a decidir dels ciutadans i dels pobles i 
pels valors republicans d'igualtat, justícia i cohesió socials. En aquest marc, a pocs dies de 
consumar-se l’enèsima traïció a la ciutadania per part del bipartidisme imperant, que ens 
imposarà un nou cap d'Estat prescindint absolutament del criteri i l'opinió de la gent, en 
aquest context, és quan arribam al que serà ben segur el seu darrer debat de l'Estat de la 
ciutat com a batle. Quin balanç es pot fer del seu mandat i del seu pas per la política Sr Batle? 
Ja li vaig dir l'any passat. No tenc cap problema en reconèixer-ho. Per Palma ha estat millor 
aquests anys tenir un batle amb una certa capacitat de diàleg, d'escoltar, i fins i tot rectificar, 
que no haver de patir un personatge fanàtic, mediocre i prepotent com JR Bauzá. En qualsevol 
cas me reconeixerà que aquestes rectificacions s'han fet moltes vegades gràcies a la insistència 
del grup MÉS per Palma (la darrera, l'oposició al megaprojecte del Molinar, una bona notícia 
que s'ha de completar fent valer les competències de l'Ajuntament en l'ordenació del Port de 
Palma i obligant a retirar l'aberració de projecte que se segueix tramitant, Al molinar volem 
port petit). Me reconeixerà també que no és molt difícil sortir ben parat d'una comparació 
amb Bauzá.  Ara bé, dit això, també li he de dir que, escoltar algunes vegades, i demostrar un 
cert pragmatisme no basta, Sr. Batle, per guanyar-se la confiança i la credibilitat de la 
ciutadania. Al final, vostè serà recordat com un batle del PP, sense dubte més educat i empàtic 
que el sinistre Bauzá, però, en definitiva, com un polític al servei del seu partit enlloc d'un batle 
al servei dels ciutadans i de l'interès general. Mirin, hi ha moments clau en política, moments 
que marquen un punt d'inflexió i que determinen la percepció de la ciutadania respecte dels 
seus representants. Un d'aquests moments es va produir en aquesta mateixa Sala de Plens dia 
26 de setembre de 2013. Dúiem 2 setmanes de vaga de docents, els nostres infants encara no 
havien pogut començar el curs per culpa d'un govern intolerant, que havia burlat una resolució 
judicial, i que es negava a moure ni una coma d'un desgavell pedagògic com el TIL. Vivíem als 
carrers el moviment social més massiu de la història de Balears, que culminaria al cap de 3 dies 
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amb una manifestació de més de 100.000 persones als carrers de Palma. I vostè Sr. Batle es va 
negar a aprovar una moció transaccionada, de mínims, que instava simplement al Govern 
Bauzá a dialogar amb la comunitat docent i els seus representants. De fet, ara mateix hi ha un 
professor en vaga de fam a Palma, Jaume Sastre, posant en perill la seva salut, amb una única 
demanda, precisament la que nosaltres li proposàvem que féssim tots junts aquell dia al 
president Bauzá, DIÀLEG, simplement, diàleg real amb la comunitat educativa. S'ha plantejat 
anar a veure en Jaume Sastre?  Aquell dia Sr. Isern va quedar molt clar que vostè avantposa els 
interessos del seu partit als interessos dels ciutadans de Palma. Vostè va tenir aquell dia la 
possibilitat d'ajudar a solucionar un greu conflicte, que encara dura, però se va estimar més 
mantenir-se “prietas las filas”, al servei de la “txuleria castrense” del president del seu partit. 
Amb 100.000 persones al carrer, vostè s'hagués pogut permetre tenir un gest polític que 
pogués contribuir a forçar al Govern a negociar (altres Ajuntaments del PP ja havien aprovat 
mocions presentades per l'oposició molt més dures amb el Govern que la que nosaltres 
proposàvem després de 3 hores de negociar el text). Però va optar per mostrar-se insensible a 
una comunitat educativa desesperada, aquí present, que li implorava ajuda. I ni jo, ni el que 
representa aquest grup municipal, ni molts ciutadans de Palma, li perdonam aquella 
insensibilitat. Va quedar clar a ulls de tothom que vostè, per davant tot, i sobretot, era un 
polític del PP, i no un batle de tots els ciutadans. Per això Sr Batle, no sé qui presentarà el PP a 
les eleccions locals l'any qui ve, ni m'importa, només sé que, sigui qui sigui el candidat o 
candidata del PP, quedarà a l'oposició a partir del maig de 2015. I quedarà a l'oposició, perquè 
tots vostès, militants i càrrecs públics del PP, sigui per acció o per omissió, sigui per fanatisme 
o per covardia, han quedat retratats durant aquests 3 anys, davant els ciutadans de Palma, 
com a còmplices i corresponsables de les polítiques d'uns PP's balear i estatal, prepotents, 
mentiders i corruptes, que han fet molt de mal a aquesta societat. Sí, sí, tots vostès varen 
quedar ben retratats aquell dia 26 de setembre, així com també el dia que el PP va destruir els 
discs durs dels ordinadors del Sr. Bárcenas al c/Génova, o el dia que Rajoy va aprovar la 
reforma laboral, o el dia que la sra. Cospedal mentia sobre les indemnitzacions en diferit, o 
amb els indults del Sr. Gallardón. I si pensen que no és així simplement mirin i observin els 
resultats de les eleccions europees. No arribaren al 25% de vots a Palma, més de 18 punts per 
davall que les anteriors europees i 21 per davall de les autonòmiques. D'aquí un any pagaran el 
que han fet passant a l'oposició. I és que el balanç global d'aquests tres anys de governs del 
seu partit, del PP, tant a l'àmbit estatal com a l'autonòmic i municipal, no pot ser més negatiu, 
Sr. Isern. Els ciutadans de Palma, que han hagut de patir les decisions del PP a tots els nivells, 
avui estan PITJOR que fa tres anys. Ja poden vostès decretar oficialment l'any 2014 com a l'any 
de la recuperació, i cantar als vuit vents del món la bonança econòmica que ja és aquí...malgrat 
ningú la veu. La dura realitat és que vivim a una ciutat amb 12.000 famílies amb tots els seus 
membres a l’atur, on cada vegada més persones perden el seu habitatge a mans dels bancs (x 
l'any 2013), una ciutat de la que els joves emigren, on més d’un 40% d’aturats són de llarga 
durada, on petits comerciants es veuen abocats a tancar els seus negocis, amb cada vegada 
més llistes d'espera d'atenció sanitària, amb aules cada vegada més massificades, amb manco 
treballadors socials als barris, etc. (Aquest és el balanç real de la gestió del PP i no el que ens 
volgut explicar). Vostès duen els darrers mesos intentant fer creure a la gent que les coses van 
per bon camí. I cada vegada que ho diuen i es mostren optimistes sobre el present i el futur 
(com vostè avui mateix) no entenen que estan perdent credibilitat com a governants, insulten 
la intel·ligència dels ciutadans i, a més, agredeixen gratuïtament a l'aturat que té 50 anys i en 
du 4 a l'atur, o a aquella mare que ha vist partir la seva filla a l'estranger, o aquell pare de 
família que sap que el mes qui ve queda sense casa perquè no podrà pagar l'hipoteca o el 
lloguer. Escolti Sr batle i srs del PP, diguem la veritat. La realitat és que estam en una situació 
d'estancament dins una profunda crisi. És cert que pareix que s'ha frenat la caiguda accelerada 
de tots els indicadors macroeconòmics, però seguim immersos dins una profunda depressió 
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econòmica, com ho prova el fet de la quasi deflació (caiguda de preus) que patim els darrers 
mesos. I tampoc és cert que millori el mercat laboral a Palma i les Illes Balears. La veritat és 
que els immigrants tornen als seus països, altra gent perd tota esperança i ja ni se registra, els 
nostres joves segueixen emigrant i els llocs de feina que se creen són absolutament precaris, 
temporals i amb sous de misèria. Aquesta és la veritat que viuen els ciutadans i no la que vostè 
ha intentat explicar aquí.  Totes les polítiques dels governs del PP estan enfonsant les classes 
mitges, depauperant fins a límits insostenibles les classes treballadores i finiquitant la cohesió 
social. Anam cap a una societat amb desigualtat creixent, dual, en la que uns pocs acumulen 
beneficis en detriment del 99%. I això ho pagarem molt car. Ens duen cap a un model social 
propi dels EEUU i d'Amèrica Llatina, amb rics molt rics i amb gran masses de població 
depauperades i abocades a la desesperança i la marginació. Amb les decisions que estan 
prenent, i la sortida de la crisi que estan aplicant, anam a marxes forçades cap a la conflictivitat 
social i l'empitjorament de la convivència als barris, anam cap a una ciutat que se pot convertir 
en inhabitable pels residents i que deixarà de ser atractiva per visitants o turistes. I ja li vaig dir 
l'any passat. Tot això no és fruit d'un cataclisme inexorable contra el que no puguem fer res Sr. 
Batle. Això és fruit d'una sèrie de decisions i mesures polítiques perfectament planificades i 
dissenyades pel PP i aplicades de manera coherent i en cadena a tots els nivells. Per intentar 
tapar el forat de deute privat generat per un grapat d'executius de banca de sous milionaris, el 
PP ha decidit carregar la factura als ciutadans en forma de pèrdua de drets socials i laborals i el 
desmantellament dels serveis públics. I aquest programa de govern l'està aplicant el PP tant 
Madrid, com al Consolat com a Cort. Tampoc puc estar de recordar que el PP, amb la seva 
complicitat, ha protagonitzat aquesta legislatura el major atac contra la igualtat d'homes i 
dones, volent robar el dret a decidir de les dones a interrompre el seu embaràs, i amb una 
reforma laboral i uns retalls socials que han empitjorat especialment la situació d'un col·lectiu 
com les dones. I hi ha alternatives, Sr Isern. Això vostès ens ho volen explicar com un càstig 
que els ciutadans hem d'assumir i patir perquè som culpables i “hem viscut per damunt les 
nostres possibilitats”. I no és cert. Hi ha alternatives. Per què no es fa una auditoria del deute i 
es deixa ben clar a la Sra. Merkel que no es retornarà la part del deute contreta de forma 
il·legítima? Els hi dic ben clar Srs del PP, si no s'aconsegueix una condonació, ni que sigui 
parcial, del deute privat que han generat els bancs i que duplica el PIB de l'Estat espanyol, la 
nostra societat està condemnada a caminar cap a l'empobriment general durant molts d'anys. 
No aixecarem el cap. Governi qui governi. Diguin la veritat i no ens expliquin la bona nova de la 
recuperació. Per què no se prenen mesures legislatives que impedeixin que es torni a inflar la 
“bimbolla” causant de la crisi? O per què no se pren com a opció estratègica la lluita contra els 
paradisos fiscals i les grans corporacions que tenen allà dipòsits enlloc de posar en perill els 
serveis públics que presten els Ajuntaments amb la Llei de Reforma de l'administració local? 
Per què no se regulen els mercats i les transaccions financeres? O per què no s'ataca des de 
l'administració l'estafa de les companyies elèctriques o de telefonia? Escolti Sr. Batle, srs. del 
PP, això no és una crisi, és una estafa, en què els mateixos que l'han generada ara ens estan 
receptant una solució basada en que els ciutadans paguem la factura de la seva “festa” i el seu 
enriquiment. I el PP s'ha acollit entusiàsticament a aplicar aquesta medicina dictada per poders 
no democràtics. Aquesta és la veritat i la sap tothom. I a nivell de gestió econòmica municipal 
també hi ha alternatives. Vostè ha actuat amb covardia Sr. Isern, no atrevint-se a pujar el tipus 
específic d'IBI a les grans superfícies comercials, hoteleres, grans oficines, etc. També s'hagués 
pogut incrementar la recaptació amb el recàrrec del 50% als immobles buits o reduint l'actual 
exempció de pagar a IBI a les famílies nombroses d'alt poder adquisitiu. Amb aquests recursos 
s'haguessin pogut prioritzar polítiques socials, d'habitatge, de mobilitat, sense haver que 
recórrer a l'endeutament. Per què digui la veritat Sr. Batle, reconegui la veritat que estableix el 
Ministeri, vostè ha aconseguit aguantar més o manco les diferents partides pressupostàries a 
costa d'endeutar l'Ajuntament, hipotecant les polítiques públiques de Palma durant els 
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propers 5 o 10 anys. Va heretar l'Ajuntament amb un deute de 225 milions i va acabar l'any 
2013 amb un deute de 377. L'augment del deute, en 152 milions d'euros, és la clau de volta i 
punt central de la seva gestió econòmica. Per molt que vostè i el seu regidor d'Hisenda s'han 
entestat en negar aquesta realitat a la ciutadania. Per això, per l'aplicació de les polítiques del 
PP cada any una porció important del pressupost municipal (+ de 50 milions d'euros) se'n va a 
pagar interessos i amortitzacions a unes entitats bancàries que han ingressat els doblers a 
manco d'un 1% del BCE i els han deixat a l'Ajuntament de Palma a un 5% o 6 %. Un negoci rodó 
pels bancs, i un finançament indirecte de la banca a partir de recursos públics provinents de la 
butxaca dels ciutadans de Palma.  També som conscient que vostè s'ha esforçat per intentar 
demostrar un perfil propi, mostrant-se receptiu a algunes demandes ciutadanes i conciliador 
normalment amb l'oposició. Inclús ha arribat a teoritzar la dedicació temporal a l'activitat 
política, ha criticat les estructures dels partits i s'ha declarat partidari de les llistes obertes. I jo 
li reconec l'esforç Sr. Batle. Però vostè Sr Isern, com a polític del PP, alineat amb els seus 
presidents Rajoy i Bauzá, ha callat i ha assumit totes aquestes decisions polítiques, l'estafa de 
la crisi, les mentides, els incompliments electorals, la prepotència i la política antimallorquina. 
S'ha convertit en igualment culpable a ulls dels ciutadans. Per tot això, sense dubte, el 
veredicte de les eleccions de 2015 serà tan negatiu amb vostè i la seva gestió, com ho serà 
amb la gestió del PP en general. A més, Sr. Isern, li he de dir que ha comès errades polítiques 
garrafals, unes errades que caracteritzen tota una gestió i que impediran sigui recordat com un 
batle compromès amb la ciutadania i amb la regeneració democràtica. La primera ja li he dit. 
No ha mogut ni un dit per solucionar el conflicte al sistema educatiu, provocat per la política 
autoritària del Govern contra la comunitat educativa, una situació que ha generat el moviment 
social més massiu de la història de Balears. Lamentable que s'hagi mantengut impassible i hagi 
permès que Bauzá ataqui i denigri els mestres i tota la comunitat educativa, alumnes, pares, 
etc. Era una gran oportunitat per a mostrar-se com un polític valent, sensat i al costat de la 
gent, i vostè ha decidit avantposar els interessos del seu partit, el PP.  La segona, no haver 
cessat al Sr. Gijón quan se va negar a dimitir pel cas de la detenció del seu fill. Aquella 
matinada del dia de Sant Sebastià de 2013 el Sr. Gijón es va equivocar greument. Es va 
aprofitar de la seva condició de càrrec públic per entrar a la sala de detinguts, i el seu fill va 
quedar en llibertat de manera excepcional sense passar primer a disposició judicial. Una 
immensa majoria de ciutadans de Palma són conscients que el Sr. Gijón aquell dia va cometre 
un abús de poder. Alguns fins i tot poden entendre que el Sr. Gijón, com a pare i afectat 
directament pel tema, no sigui del tot conscient de la seva falta i se negui a dimitir. Però el que 
segur que no entén una majoria de ciutadans és que un batle compromès amb la regeneració 
política no cessi “ipso facto” dels seus càrrecs al 1er tinent de batle quan s'ha vist involucrat en 
uns fets així. Sr batle, va encertar forçant la dimissió fulminant del Sr. Vera i el Sr. Enrique 
Calvo. Va fer el que havia de fer en aquell moment. Li reconec. Però s'ha equivocat mantenint 
al seu càrrec al Sr. Gijón després de conèixer el que havia passat al quarter de Sant Ferran 
aquella nit. Aquests fets, puntuals si vol, poden haver estat molt significatius perquè la 
ciutadania se faci una idea i caracteritzi tota l'acció de govern d'un batle. No dubti que li han 
fet perdre molta credibilitat Sr. Isern.  Per una altra banda, ja sap que tampoc comparteisc la 
seva postura de d'esgrimir que és un simple gestor, volent fer creure que pren les decisions de 
manera asèptica i neutral, quan realment s'amaguen darrera les seves decisions opcions i 
interessos polítics i ideològics molt evidents. No vulgui confondre. Vostè ha prioritzat, vostè ha 
pres opcions polítiques, en funció de la seva ideologia i dels dogmes i interessos assumits pel 
seu partit. Sr batle, era gestió, a una ciutat amb més 70.000 aturats segons l’EPA, començar la 
legislatura acomiadant 42 treballadors d’inserció laboral i apostar per dedicar el servei 
d'ocupació de l'Ajuntament únicament a ajudar “emprenedors”? No, això no és una qüestió de 
“gestió” sinó una qüestió de prioritats errades. Per una altra banda, va ser gestió començar la 
legislatura destruint el carril bici d'Avingudes gastant 300.000 € quan s'assegurava que no hi 
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havia doblers per res? Varen exercir una opció ideològica pura i dura, sense cap informe tècnic 
que ho avalàs. Té alguna cosa a veure amb la bona gestió optar per edificar un autèntic 
“bodrio” a Es Jonquet i afectar greument els valors arquitectònics i patrimonials del barri? 
Tothom els ha dit que amb el seu Avanç de PERI estan cometent una autèntica aberració, 
arquitectes, ARCA, veïnats, etc. però vostès segueixen defensant el seu projecte, que és també 
el de les constructores propietàries dels terrenys. I per què han insistit tota la legislatura en 
que Palma ha de créixer encara més i han exigit al CIM que elimini el límit del PTM per poder 
seguir requalificant i urbanitzant sòl rústic? No, vostès estan executant una determinada opció 
ideològica i política en favor del desenvolupisme urbanístic sense límits Sr. Isern. Tant amb es 
Jonquet com amb el creixement de Palma hi ha alternatives. Però vostès insisteixen en 
executar la mateixa opció que en bona part ens ha duit a la catàstrofe actual. Serà possible que 
no hagin après res del que ha passat els darrers 15 anys? Serà possible que siguin tan 
dogmàtics? O és que defensen aferrissadament determinats interessos de grans empreses 
promotores i constructores? No, no és simple gestió Sr. Batle, no ens vulgui fer combregar 
amb rodes de molí. Ara mateix vostès estan “gestionant” la construcció de 174.000 m2 de 
noves grans superfícies comercials a Palma. A això hem d'afegir les de Marratxí, Calvià i 
Llucmajor. A Palma, en aquesta legislatura, han fet tot el possible, forçant fins al límit els 
instruments jurídics, per aconseguir posar en marxa la mega ampliació del Carrefour del Coll 
d’en Rabassa i el centre comercial de Ses Fontanelles, afectant greument a la darrera zona 
humida del nostre municipi. A una ciutat sumida en una profunda crisi econòmica, amb un 
sector comerç agonitzant, sobretot a les barriades (2.000 comerços han tancat els darrers 
anys), s'està gestant el cop definitiu per moltes petites economies familiars que no podran 
aguantar més. Vagin vostès a parlar amb els petits comerciants del Coll d’en Rabassa, a veure 
que en pensen de la seva “gran gestió”. Nosaltres hi hem anat. Els hi diré molt clar, perquè 
siguin conscients, les seves decisions estan duent a la ruïna a molts petits comerciants. Són 
vostès uns irresponsables. I afegeixen la declaració de ZGAT del centre per permetre obrir els 
diumenges a les grans superfícies. I els seus companys del Govern liberalitzen horaris, festius, 
etc. Això també deu ser “gestió” Sr. Isern, però “gestió” sempre en favor dels grossos i en 
contra dels petits, “gestió” en favor d'un model comercial anglosaxó, amb zones comercials a 
la perifèria de la ciutat i concentració de poder i doblers en poques mans. Tot això va en contra 
de tenir uns carrers i barris vius, de ciutat mediterrània, amb molts petits empresaris oferint 
productes a la ciutadania. El que estan fent en contra de la nostra llengua i cultura, també a 
aquest Ajuntament, m'imagin que no s'atrevirà a qualificar-ho de gestió Sr. Batle. És evident 
que vostès estan exercint una opció política, molt determinada i propera a grupets 
d'extremadreta castellanista i antimallorquina. L'ús del català ha retrocedit en aquest 
Ajuntament un 15% d'ençà que vostè és batle, fins al punt de retrocedir als nivells de 
normalització de l'any 2000. L'Ajuntament de Palma ha posat punt i final al consens en favor 
de la protecció i discriminació positiva de la nostra llengua, que es troba en una clara posició 
d'inferioritat i desavantatge a nivell social. Les seves decisions han provocat fins i tot quedar-se 
sense escriptors als Premis Ciutat de Palma, una cosa sense precedents. Això no és gestió Sr. 
Batle, això és sectarisme i radicalisme de la pitjor espècie. Malgrat des de MÉS per Palma 
rebutjam que vostè s'escudi darrera el concepte gestió per intentar emmascarar el que són 
opcions clarament ideològiques, això no vol dir que pensem que no és important cercar 
l'excel·lència en la gestió de l'administració pública. Evidentment coincideisc amb vostè en la 
importància d'això. És essencial gestionar bé. Totalment cert. Ara bé, realment vol dir que 
vostès poden presumir d'haver fet una bona gestió durant aquesta legislatura?! Els 
treballadors de Serveis Socials han vengut recentment a aquesta Sala de Plens a deixar ben clar 
que no s'estan gestionant bé els recursos de serveis socials. Se produeixen retards en els 
pagaments de les ajudes que provoquen situacions crítiques per a famílies que no poden pagar 
el lloguer del pis o la factura de l'electricitat. A més, el model del PP només és assistencialista. 
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Serveis socials no pot limitar-se a contenir les conseqüències de la crisi. Així es cronifica un 
model de pobresa sense tenir eines per revertir la situació. Si no hi ha segones oportunitats, 
cada vegada haurà més aturats de llarga durada sense possibilitat de sortir del pou. En aquest 
sentit, cal recordar que el PP a principi de legislatura va acomiadar tots els orientadors laborals 
del centre municipal de Serveis Socials. Actualment, no hi ha eines ni programes, ni projectes 
que puguin donar segones oportunitats a molta gent en risc d'exclusió. Tampoc es pot dir que 
hagin gestionat molt brillantment la política d'Habitatge. En plena crisi d'accés a aquest dret 
constitucional establert a l'article 47 (vostès són molt constitucionalistes només pel que els 
interessa), quan moltes famílies no poden fer front al pagament d'hipoteques o als preus del 
mercat de lloguer i són desnonades, vostès varen decidir desmantellar el programa Palma 
Habitada, un dels pocs instruments de l'Ajuntament en matèria d'habitatge. Una decisió 
parcialment rectificada amb posterioritat. La seva manca d'interès amb el tema de l'habitatge 
la proven els només 38 habitatges que l'Ajuntament ha proporcionat per lluitar contra el 
drama dels desnonaments. A una ciutat on es desnonen una mitjana de 4 persones per dia, 
aquests 38 habitatges representen una xifra paupèrrima.  Poden bravejar de bona gestió del 
transport públic? La pujada de preus d'un 23% i la reducció de freqüències i supressió de 
serveis han provocat la pèrdua de més de 5 milions d'usuaris en aquests 3 anys. I l'EMT paga 
un cost caríssim per mantenir els seus vehicles, a causa de la antiguitat de la flota i d'estar en 
mans d'una empresa de manteniment privada que monopolitza aquest procés des de l'època 
del renting de l'any 2002.  Escolti Sr. Batle. Palma està més bruta que mai. És un fet 
generalitzat, que denuncien molts veïnats a molt de barris. És una qüestió complexa amb 
moltes vessants, però el que no pot ser és que el regidor responsable, el sr. Garau, sigui el 
regidor més satisfet i autocomplaent del seu equip de Govern. El Sr. Garau està encantat amb 
la seva pròpia gestió i me cregui que això no pot ser. El seu govern també s'ha destacat per una 
gestió molt pobre en matèria cultural. La seva nul·la sensibilitat ha desaprofitat les possibilitats 
de convertir Palma en una de les capitals europees de la cultura. Vostè ens va sorprendre amb 
l'anunci de voler convertir el centre històric de Palma en Patrimoni de la Humanitat, però per 
aconseguir-ho s'ha de protegir i posar en valor el patrimoni, s'han de desplegar polítiques 
actives i s'han d'establir els instruments jurídics adequats, i vostè s'ha negat a declarar BIC el 
centre històric, s'ha negat a establir fitxes de protecció ambiental, com per exemple a 
Quadrado (ha quedat un immens forat enmig de la Plaça), Ca'n Serra cau, etc. La seva gestió ha 
desmantellat polítiques bàsiques d'igualtat, joventut i participació. Han tallat les ales a les 
AA.VV., amb una caòtica i reduïda política d'ajudes i de gestió dels casals de barri, debilitant un 
teixit associatiu bàsic en temps de profunda crisi com el que ens ha tocat viure. Palma activa 
no ha estat l'eina que una ciutat amb més de 70.000 aturats necessita. Ni s'ha potenciat, ni se 
l'ha dotada dels recursos necessaris, ni s'han prioritzat bé els objectius. S'imposa un canvi de 
rumb en la seva gestió: No tothom pot o vol ser emprenedor Sr. Batle. És necessari destinar 
més recursos per inserció i intermediació per a persones que cerquen feina. Capítol a part 
mereix la gestió de la Policia Local. Han quedat clares les seves prioritats. Uniformes nous, 
armes llargues, desgraciada promoció a la “jefatura” del Sr. Vera, vulnerant la cadena de 
comandaments, amb unes conseqüències nefastes de corrupció i d'imatge per a la Policia 
Local. Tot això, prioritzant els recursos per potenciar unitats reactives, impulsant un model 
policial que entra en conflicte i duplicitat amb les funcions d'altres cossos de seguretat de 
l'Estat. No ho dic jo Sr. Batle, ho va dir molt clarament l'intendent Herrero el dia del seu 
acomiadament. La policia local de Palma està destinant recursos i potenciant un model de 
policia que entra en solapament amb les funcions que exerceixen per Llei altres cossos de 
seguretat.  Malgrat vostè ho va sentir igual que jo, i malgrat ha quedat molt en evidència en 
que consistia el seu “nou model policial” de Palma, vostè ha insistit avui en defensar allò 
indefensable. Li deixaré ben clar. La prioritat de la policia local ha de ser el compliment de les 
ordenances, la bona gestió del trànsit, la presència preventiva als barris, als carrers i places, 
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mediant i solucionant els problemes de convivència, neteja, renous i l'ocupació de l'espai 
públic. Li diré encara més clarament. No s'encaparroti en que la policia local faci de policia 
nacional. Per una altra banda, tots els projectes estratègics de la ciutat, Palau de Congressos, 
rehabilitació de la Platja de Palma, GESA, façana marítima, Lluís Sitjar, Son Dureta, antiga 
presó, Es Jonquet, etc. es troben dins la paràlisi més absoluta. S'observa una gran incapacitat 
en la gestió urbanística de la ciutat, manca d'idees, d'imaginació, de projectes, de solucions, 
manca de valentia, fins i tot de professionalitat. Tot aturat, amb els problemes enquistats i 
generant una creixent frustració ciutadana. Inclús s'han embossat amb la revisió del Pla 
General. Aquests eren uns anys que, davant la falta de recursos, si havien de servir d'alguna 
cosa era com a mínim per pensar quina ciutat volem els propers 10 o 15 anys. No els hi ha 
interessat el més mínim. Capítol a part per la gestió de les obres del Palau de Congressos: Duen 
pràcticament dos anys aturades, 2 anys d'incapacitat absoluta per anar ni endavant ni enrere. 
Paràlisi i incompetència totals. L'únic que han aconseguit ha estat abonar 35 milions d'euros a 
la constructora a costa d'endeutar els ciutadans. Són conscients de que amb els 22 mesos de 
paràlisi de les obres ja s'han tirat als fems més de 11 milions d'euros en concepte 
d'indemnitzacions diverses a la constructora? 11 milions als que s'han de sumar els necessaris 
per substituir materials degradats. Ha vist vostè que el ferro està rovellat després de 2 anys 
exposat a les inclemències meteorològiques? Ha passat per allà? Això és gestió? És hora ja de 
reconèixer el seu fracàs i assumir que l'alternativa més barata, sense dubte, és el desmuntatge 
del Palau, reciclar els materials i recuperar l'espai per la ciutat. Deixaríem de dilapidar més i 
més doblers públics i no hipotecarien durant anys un espai tan important com la façana 
marítima. No veu que amb el que duen gastat amb la paralització, per no fer res, ja tendríem 
desmuntat el Palau.  També li vull dir que pens que aquests tres anys des de MÉS per Palma 
hem fet una bona feina d'oposició, combinant la contundència i bel·ligerància, quan hem 
considerat que s'equivocaven, amb la formulació de propostes positives i viables. Des del 
nostre grup hem centrat i seguirem centrant els esforços en  contribuir, des de la 
responsabilitat, a millorar les coses. Amb propostes positives per aprofitar els valors culturals 
de Palma per generar activitat econòmica, de turisme sostenible, rehabilitació, etc. La nostra 
feina d'oposició crec que ha estat útil i efectiva si pensam en que hem insistit i finalment 
aconseguit l'oposició municipal a la megaprojecte del port del Molinar, la restauració de la 
dignitat ciutadana amb La Rambla, un Blanquerna peatonal, la finalització de les obres del Bloc 
XII, el no tancament de les piscines de Sant Jordi i Son Roca, la no privatització de la pista 
esportiva de Sa Riera, la paralització de desnonaments del Palma Habitada, la millor dotació 
econòmica dels Serveis Socials, bonificació d'edificis energèticament eficients, la col·laboració 
municipal amb la banca ètica i la cooperativa FIARE, o la protecció urbanística del barri de 
Santa Catalina, entre altres exemples, de propostes o denúncies que han acabat sent 
acceptades per l'equip de govern. Ja per acabar, Sr batle, li vull dir que vivim temps convulsos, 
crítics, amb tota una societat empesa injustament cap a l'empobriment. Una ciutadania farta 
de corrupció, mentides, prepotència i, sobretot, farta de que alguns hagin segrestat la 
democràcia i el poder de decidir de la gent, demanda canvis profunds a nivell econòmic, polític 
i institucional. Estam davant un canvi de cicle, profund. El bipartidisme s'enfonsa i el proper 
batle o batlessa de Palma no serà del PP. De fet, al futur govern municipal seran majoria les 
persones d'esquerres, que creuran en la justícia social, la radicalitat democràtica, la feina 
essencial dels serveis públics, el dret a decidir de les persones i els pobles, i la república com a 
forma de govern. Són evidents els condicionants negatius que imposa el context internacional, 
estatal i autonòmic, però també els hi vull dir que dins l'actual marc se pot fer molt més per 
Palma del que han fet vostès (amb la seva gestió pròpia d'un govern de dretes i imbuïda 
d'ideologia neoliberal.)  Des de MÉS per Palma treballarem per construir una alternativa 
política i ciutadana que inverteixi les prioritats a partir de 2015, que posi en primer lloc les 
persones, i que se centri des de l'Ajuntament en mantenir uns mínims de cohesió social 
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potenciant la feina dels Serveis Socials municipals (no posant-los en perill com fa la Llei de 
reforma local de Montoro). Una alternativa basada en un Ajuntament que prioritzi la lluita per 
l’ocupació, fent de Palma Activa un eix central, fonamental, de la política municipal i que ajudi 
a impulsar un canvi de model econòmic, en que primi l'economia de proximitat i productiva, 
amb polítiques d'ocupació que fomentin la creació de llocs de feina dignes, no contribuint a 
que cada vegada proliferin més els treballadors/es pobres, que no arriben a final de mes. No 
s'ha explorat suficientment a Palma les vies de generació de llocs de feina que pot 
proporcionar l'economia verda i sostenible (rehabilitació d'habitatges, energies renovables, 
manteniment espais verds, mobilitat sostenible, etc.), l'impuls de l'economia de la cultura, o de 
la cura (atenció a grans i petits, gent depenent,...). Tot això fomentant l'economia social, 
solidària i empreses de funcionament democràtic (petita empresa, cooperatives, empreses 
inserció...). Obtenint recursos fent pagar més als que més tenen, se podran fer polítiques 
d'habitatge dignes de tal nom, fent aflorar i posant al mercat de lloguer una part important 
dels almanco 16.000 habitatges buits que hi ha a Palma, o prioritzar les polítiques de mobilitat 
sostenible (peatonalitzacions, extensió de la xarxa carrils bicis i ciclocarrers, més freqüències i 
més qualitat del servei de l'EMT, etc.), o poder desplegar polítiques d'igualtat, joventut, 
participació, medi ambient, educació, etc. Des de MÉS també treballarem perquè el govern 
municipal que surti de les eleccions del 2015 impulsi mecanismes de participació directa i 
radicalitat democràtica. No podem seguir actuant des de la política com si la ciutadania fos 
menor d'edat. S'imposa avançar decididament cap als pressuposts participatius, possibilitar les 
iniciatives populars, consultes sobre temes estratègics, a nivell de barri o de ciutat, etc. Sr. 
Batle, Srs del PP, el seu temps ja ha passat. Les velles formes de fer política que vostès han 
practicat durant aquesta legislatura han caducat definitivament. Ha arribat l'hora de la política 
en majúscules, l'hora de polítics valents i honestos, capaços de plantar cara als poderosos a 
tots els nivells, i amb un compromís irrenunciable amb l'interès general.  Des de MÉS per 
Palma estam decidits a recuperar la política de veritat, la que no ha oblidat el somni, la que 
aspira a transformar les coses, la que es converteix en una arma al servei dels ciutadans contra 
l'abús i la injustícia. (La política és la manera que tenen de defensar-se les persones 
amenaçades per un desnonament, els aturats de llarga durada que duen 5 anys a l'atur, els 
petits comerciants forçats a haver baixar la persiana de manera definitiva i tancar els seus 
negocis, o els mestres forçats a fer classes sense mitjans a aules massificades i denigrats i 
menyspreat des del poder, etc.). Sense política només queda la imposició brutal dels interessos 
dels poderosos. Però l'època de la política impotent, l'època de l'economia dirigint l'economia 
enlloc de la política dirigint l'economia, l'època de l'autoritarisme post-democràtic, que diu 
Ramoneda, en que se nega que hi hagi alternatives, l'època, en definitiva, en que els 
poderosos han imposat la seva llei, està a punt de finalitzar. Els ciutadans volem recuperar el 
designi de les nostres vides i de les decisions col·lectives. Volem que la por canviï de bàndol. I 
ho aconseguirem. Moltes gràcies”. 
 
Sra. Calvo Sastre (PSIB-PSOE):   
 
Sr Batle, senyores regidores, senyors regidors, digníssimes autoritats, senyores i senyors, Final 
de la legislatura. Darrer debat de la ciutat A 12 mesos, perquè els ciutadans a 12 mesos perquè 
palmesans i palmesanes posin nota a la seva gestió, emetin veredicte. Després de tres anys de 
govern del PP, tres anys de la seva tasca com a batle de la ciutat, avui tenim la certesa de que, 
en el fons, quan vostè anunciava que Palma havia de ‘despertar’ amagava, amb tota intenció, 
el malson pel que ha fet travessar a una bona part dels habitants d’aquesta ciutat. Sí, Palma 
s'ha despertat, agitada, convulsa, amb suor freda perquè la realitat s'ha convertit en un 
malson. Així ho pateixen els milers de ciutadans que viuen per sota del llindar de la pobresa 
que a més de menester ajudes d’emergència, necessiten construir un camí d’esperança. I 
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aquest Ajuntament, vostès, han decidit instal·lar-se en una política de caritat i renunciar a 
polítiques, tan importants, com les polítiques actives d’ocupació. Les ONGs que treballen amb 
les persones dependents i que han de suportar una política des dels serveis socials erràtica i 
altament perjudicial per a la seva tasca diària. Els botiguers, que paguen més imposts, als quals 
vostès han ignorat en la promoció turística de la ciutat. Els restauradors que contemplen, 
atònits, com el seu Ajuntament dóna suport i promou iniciatives que atempten contra els seus 
interessos com a propietaris de bars, cafeteries, restaurants. I tampoc són tenguts en compte 
en la promoció de la ciutat Els arquitectes, els enginyers, els aparelladors que no han tengut 
l’oportunitat de participar en el planejament de la seva ciutat en una revisió del PGOU que duu 
tres anys aturada. Tampoc el conjunt dels veïns de Palma. Els professionals i voluntaris que fan 
feina amb els col·lectius més vulnerables, com Metges del Món, que es veuen en l’obligació de 
denunciar públicament la persecució de la prostitució que vostès practiquen i les nefastes 
conseqüències que pot tenir una ordenança cívica que, segons hem sentit dir en unes 
desafortunades declaracions del nou Intendent, és ‘descafeïnada’ perquè només preveu la 
multa als clients. Els mestres i les mestres de la ciutat que suporten una política autonòmica 
d’humiliació i desmantellament que compta amb la seva benedicció. Els treballadors i 
treballadores de serveis socials d’aquest Ajuntament que han hagut de venir a aquest ple a 
explicar-li a vostè i a tot el consistori que no poden fer la seva feina perquè estan desbordats 
per la realitat i la manca de directrius polítiques està impedint que els ciutadans siguin atesos 
en condicions. A les persones que segueixen a l’atur, malgrat hagi davallat la xifra –cosa que 
sempre una bona notícia, que encara són 31.112 i a les que fan feina en una temporada de 
cada vegada en pitjors condicions laborals i cada cop més curta que la seva política turística 
tampoc ha aconseguit allargar. Les persones desnonades, que han hagut de clamar en públic 
que les declaracions de bones intencions s’han de traduir en fets per a que siguin d’alguna 
ajuda. I avui n’hem conegut una bona notícia, de la que tots ens alegram, la provisió de 70 
habitatges per a famílies desnonades. Aquest és el paisatge humà de la nostra ciutat. Han 
passat tres anys d’ençà que milers de ciutadans varen depositar en vostès la seva confiança. 
Els hi varen donar una oportunitat. I vostès l’han convertida en el malson d’una ciutat que 
retrocedeix al pas que li dicta la reforma laboral, la llei contra l’avortament, la LOMCE, la 
reforma local, la falta de planificació urbana, la degradació de la xarxa de transport públic, la 
manca de directrius polítiques en matèria social, la pèrdua de serveis disfressada de revisió de 
competències pròpies, etc. Tres anys en els quals des del grup municipal socialista hem 
presentat 692 propostes en el ple i 417 propostes en els districtes. Durant aquests tres anys 
hem presentat una proposta cada dia. Propostes per millorar l’atenció social, defensar els 
serveis públics, evitar el retrocés democràtic i mantenir viu un model de ciutat que, en aquest 
moment, entenem que no passa per les grans inversions. Li hem sentit dir que Palma és avui 
una ciutat millor. No tenc cap interès en negar els possibles encerts de la seva gestió que hagin 
pogut millorar la vida dels ciutadans de Palma. És ben comprensible que vostè els vulgui 
destacar. S’hi haurà d’esforçar. Però no puc acceptar el seu triomfalisme perquè és fal·laç. Ara 
fa un any, un dia com avui, en el mateix debat varem denunciar que a aquesta ciutat hi havia 
nins i nines que passaven gana. Que teníem problemes de malnutrició infantil.  Vostè ho va 
negar. És més, es va ofendre. Va repetir una vegada i una altra que era mentida. Avui a la 
nostra ciutat hi ha ONGs que reparteixen menjar a algunes escoles després de que vostè, que 
ho negava tot i ens acusava d’alarmistes i irresponsables, signàs un conveni de col·laboració 
amb elles. Avui, un any més tard, aquella realitat que nosaltres denunciàvem i que vostè va 
negar públicament als ciutadans de Palma és reconeguda per la Defensora del Poble que està 
demanant que els menjadors escolars estiguin oberts en l’estiu per garantir que els nins i nines 
en risc d’exclusió social no es vegin privats d’una alimentació adequada en acabar el curs 
escolar. Una petició que des del grup municipal socialista hem reiterat cada un dels tres anys 
d’aquesta legislatura i li tornam a reiterar enguany.  És mal de creure que Palma sigui una 
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ciutat millor quan ONGs han de repartir menjar a les aules com passava en temps que 
pensàvem no tornaríem a viure. Estam satisfets d’haver mantingut la nostra denúncia pública, 
d’haver resistit de forma respectuosa les seves falses acusacions i d’haver provocat la seva 
reacció. Sense denúncia segurament la resposta municipal hagués arribat encara més tard. I 
quan hi ha una realitat tan greu com que els infants no tenguin una alimentació adequada, del 
que es tracta és de que hi hagi resposta, quan abans. Unicef ha senyalat que Balears té un 
índex de pobresa infantil del 33%. I si tenim un batle i un equip que nega la realitat, tenim 
l’obligació de fer-la visible des de les fileres de l’oposició. L’Enquesta de Condicions de Vida de 
l’any 2013, una estadística de l’INE poc sospitosa que hem conegut aquests dies mostra, en el 
cas de Balears i pel que fa a la nostra ciutat com a major concentració urbana, que la taxa de 
risc de pobresa s’ha enfilat fins al 19,8%, quan a l’inici de la crisi tot just fregava el 13%. El 
42,5% (un 8.9% més que l’any anterior) no té capacitat per afrontar despeses imprevistes, 
precisament ara que han de fer front als copagaments dels serveis bàsics, com els 
medicaments o la targeta sanitària. Hi ha un 12,4% de llars que no poden permetre's mantenir 
l'habitatge amb una temperatura adequada. És la pobresa energètica. I el percentatge de llars 
que han tingut retards en el pagament de despeses relacionades amb l'habitatge principal 
(hipoteca o lloguer, rebuts de gas, comunitat...) ha augmentat tres punts respecte de l’any 
2012, situant-se en el 17,2% de 2013. Gairebé un 4% de les llars no poden fer un menjar de 
carn, pollastre o peix almenys cada dos dies. Una ciutat millor, senyor Isern? La ciutat pateix 
una desigualtat que s’ha anat incrementant en els darrers tres anys. Vostè no és el culpable de 
tot. Però sí és el responsable de com s’aborda des de la perspectiva municipal aquesta situació. 
Quina ha estat la resposta d’aquest Ajuntament? Caòtica, erràtica i inoperant. Han augmentat 
les ajudes d’emergència. Sí. Però són incapaços de fer-les arribar a temps a les persones que 
les necessiten. Han posat en marxa una targeta bàsica d’aliments, dos anys després 
d’anunciar-la contínuament als mitjans. Sí. Però encara no disposen d’ella totes les persones 
que la tenen assignada. Han centrat la seva acció en això, en la caritat. La realitat, però, 
reclama  una actuació política més profunda, més amplia i coordinada. Han tengut 
l’oportunitat de revisar els protocols municipals de serveis socials, de fer un diagnòstic de la 
realitat, d’elaborar un pla estratègic. Els hi hem proposat per activa i per passiva. Ens hem 
ofert a treballar plegats amb aquesta finalitat. Els hem advertit dels problemes i dificultats que 
arribarien si no canviaven de política. I quina ha estat la seva resposta? No, no i no. És la seva 
ceguera social. El dia 28 de novembre de l’any 1985 aquest ple va aprovar per unanimitat el Pla 
municipal de serveis socials amb una estructura que necessita revisar-se, enfortir-se, adaptar-
se a les demandes actuals. Vostè ha decidit passar a la història com el batle que els va 
desmantellar. No se presta atenció, és desatenció el que vostès practiquen amb les persones. I 
no ho dic jo, ho diuen els professionals d’aquesta casa i ho demostren les seves retallades 
sense pausa: retallada l’ajuda a domicili, retallats els treballadores familiars, retallats els 
mediadors socials, retallats els orientadors laborals ... Milers de vides desquadrades per 
quadrar uns comptes amb un superàvit del qual vostès se’n senten orgullosos i a nosaltres ens 
fa sentir vergonya i impotència per tot allò que podrien fer per les persones i ho estan fent per 
la banca. És vergonyós que amb la desigualtat social instal·lada en la ciutat vostès tanquin els 
dos darrers exercicis econòmics amb superàvits milionaris. És malvat que vulguin fer creure als 
ciutadans que això és fruit de la seva bona gestió i expliquin, un dia i una altra, que si vostès no 
hi fossin tot seria pitjor. Com si no hagués més alternativa al món que la seva recepta. És el seu 
credo, però cap injustícia és necessària. Cap de les 31.112 persones que segueixen a l’atur, ni 
cap de les que fan feina en condicions de precarietat i explotació laboral mereixen que 
l’Ajuntament que els ha pujat l’IBI -amb l’impuls del senyor Rajoy- que els ha llevat línies i 
freqüències d’autobús, que els ha llevat orientadors laborals, que els ha tancat les portes del 
reforçament escolar als seus fills, que no cobreix les beques de menjador... tanqui també l’any 
2013 amb 35M d’euros de superàvit. Això no ho entén ningú. Li vull dir als ciutadans de Palma 
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que moltes coses de les que pateixen són evitables però cal tenir la voluntat política de voler-
les evitar. Li varem proposar que una part del superàvit d’Emaya passàs a destinar-se a atenció 
social. Vostès digueren NO, que no es podia fer. Mesos més tard ho feren però per destinar a 
altres finalitats. I, per cert, el superàvit de l’empresa no s’ha traduït tampoc en una ciutat més 
neta, sinó ben al contrari. Des del grup municipal socialista mai hem plantejat deixar de pagar 
el deute, però sí qüestionam i rebutjam que aquest imperatiu sigui la única prioritat de la seva 
gestió econòmica. Li vull explicar als ciutadans de Palma que sí es poden destinar més doblers 
a atendre millor a les persones que ho necessiten, a les famílies a punt de ser desnonades. Que 
sí es poden mantenir serveis que ajudin a la cohesió social de la ciutat  Que sí es pot fer alguna 
inversió més en les seves barriades. “El secret del poder es troba en la voluntat” (Giusseppe 
Mazzini). És la voluntat política la que faria possible retornar menys a la banca, en gran part 
rescatada amb els doblers de tots nosaltres, també amb els de les persones més febles. Una 
banca a la que ningú no demana una sola explicació de quan pensa retornar els doblers del 
rescat als contribuents. De quan els pensa retornar a les persones que fan cua a l’atur, a les 
que fan cua a al menjador social, a les que fan servir la targeta bàsica d’aliments, a les que han 
deixat de rebre beques de menjador pels seus fills, als pensionistes que sostenen al conjunt de 
la família... Totes han contribuït a salvar a la banca i, què reben a canvi?: perdre drets, perdre 
serveis, perdre dignitat per a que la banca recuperi allò que l’administració li deu amb 
interessos. És a dir, per fer negoci. És un contrasentit, és injust, és indecent. La càrrega de la 
crisi també ha de repartir-se amb criteris de justícia. Però s’ha de voler i vostès han demostrat, 
sobradament, que ni tenen ni pensen tenir la voluntat política de repartir la càrrega del 
moment que vivim protegint als més vulnerables. No ho compartim. La seva gestió econòmica 
és bona de resumir i li reconec que des de la perspectiva de la perversió política, com a arma 
de confusió massiva, és extraordinària: han duplicat el deute, han rebaixat a la meitat els 
serveis, han augmentat els imposts un 20%. I volen fer creure que això és un èxit. En acabar la 
seva legislatura, el deute serà el més elevat de tota la història municipal. Segons vostès bona 
part d’aquest deute haurà servit per pagar proveïdors que, també segons vostès, no cobraven. 
Idò avui els proveïdors cobren més tard, el deute és més elevat i els ciutadans troben més 
portes tancades quan s’adrecen a l’Ajuntament demanant ajuda. Què hem arreglat? Nosaltres 
pensam que ben poc. Segons vostès, quina és la causa de tot això, ho endivinen? L’herència. 
Tres anys de govern, del seu govern i segueixen sense voler admetre les seves polítiques 
davant els ulls dels ciutadans. És la seva política i és la seva majoria absoluta, està en el seu 
dret. En la nostra opinió és una política equivocada perquè ja li hem dit un pic i un altre: 
majoria absoluta no significa raó absoluta. A una cosa no té dret, és a mentir. A explicar que les 
dades que el seu govern penja a la pàgina web municipal només són vàlides per a analitzar la 
legislatura anterior i deixen de ser-ho per analitzar la seva gestió. Són les dades que envien al 
Ministeri però resulta que no són les dades vàlides per valorar la seva gestió durant el passat 
any ni els tres anteriors. Saben què passa? Que les dades són pitjors que les que varen heretar.  
 
DEUTE 
El deute s’ha incrementat un 80% amb el govern Isern.  

Data Import % sobre ingressos 

31 de desembre de 2010 198.360.489,97 € 45% 

31 de desembre de 2011 198.555.796,65 € 52% 

31 de desembre de 2012 324.590.695,51 € No publicat 
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31 de desembre de 2013 357.276.408,71 € No publicat 

 
PAGAMENT A PROVEÏDORS 
 

Any Període de pagament en dies 

2010 123,67 dies 

2011 165,79 dies 

2012 184,36 dies 

2013 203,60 dies (tercer trimestre) 

2014 173,01 dies (primer trimestre) 

 
Els ciutadans tenen dret a saber-ho. No només els va mentir quan va prometre feina per 
tothom sabent que era impossible, els va mentir i ho continua fent quan afirma que la seva 
gestió econòmica és la millor possible. No és casual que vostè hagi encapçalat el descens a 
tercera divisió en termes de transparència, tot i el codi ètic que va aprovar amb el nostre 
suport. Què ha passat amb l'Observatori Municipal? Continua oferint dades i estudis de les 
barriades? Han passat tres anys i la ciutat resta abandonada a la seva sort. La manca 
d’iniciativa d’aquest govern pel que fa a la planificació urbana de la ciutat és incontestable. La 
revisió del Pla General d’Ordenació Urbana era clau per la ciutat. Tot apunta que quan la 
recuperació econòmica arribi ens trobarem amb una paralització de llicències fruit de la 
deixadesa del seu govern.La ciutat està abandonada i vostès fan com si això també fos 
inevitable. La seva tàctica és la de sempre: Primer de tot: fer poc o res i evitar que hi hagi “lio”. 
Que sembli que hi ha pau i tranquil·litat, mentre vostès van desfent fora fer renou i en 
despatxos a porta tancada. Així ens va amb la revisió del PGOU Segon: si no queda més remei 
que fer alguna cosa i no va bé, culpar sempre, endevinen a qui? Sí, a l’herència. Aquest és el 
seu únic “cantet” amb el Palau de Congressos o la Façana Marítima. I Tercer: si poden aprofitar 
alguna cosa positiva, per principi, no reconèixer mai que hagi estat iniciada per algú altra i 
negar sempre la realitat. És el cas del Lluís Sitjar. Són les seves armes de confusió massiva. Però 
a cop de fal·làcies no es treu una ciutat endavant. I així estam, “empantanegats”. Basta 
passejar per la ciutat i adonar-se dels problemes que pateixen les barriades que conviuen amb 
l’estadi Lluis Sitjar; o els riscos que suposa l’abandonament de les Cases de Son Ametller; o la 
caserna de Son Busquets que impedeix el desenvolupament d’una de les zones de l’Eixample 
més densificades i amb manco equipaments; o per Son Dureta, que no té cap proposta damunt 
la taula, ni el Velòdrom o la Falca Verda. Tres anys més tard i no tenim una solució pel Palau de 
Congressos, amb una barriada com el nou Llevant sense inciatives, sense projecte de 
rehabilitació de l’edifici de Gesa; sense continuïtat de les obres del Baluard del Príncep, sense 
futur per Es Jonquet etc. Amb modificacions de planejament aprovades per vostès que 
permeten urbanitzar zones rurals del nostre municipi com Sa Indioteria o Son Sardina, o 
defensar, com ho varen fer, el macroprojecte d'ampliació del Port del Molinar. Continuen pel 
camí que ens ha abocat al col·lapse immobiliari: requalificacions de sòl i més totxo. És 
decebedor. Una altra cosa inquietant, de la que desconeixem el seu posicionament, per allò 
dels silencis i les reunions a porta tancada, és el paper de Palma, de la ciutat, del seu 
Ajuntament, davant el macroprojecte del Port de Palma, davant el projecte més important que 
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afrontarà la ciutat en els propers anys. Vostès callen... i ja sabem que qui calla atorga. Un 
projecte que modificarà la fisonomia de tota la ciutat i la relació d'aquesta amb la mar. Un 
projecte, que per exemple, projecta un aparcament soterrat de 25.000 m2 i que no casa de 
cap forma amb el boulevard en el que se fonamenta tota la reconversió de la primera línia. 
Això no és crisi econòmica, ni austeritat, ni contenció. Això és deixadesa i manca de directrius 
en una ciutat paralitzada, a la que li escriuen el seu futur sense que el seu batle defensi el bé 
comú dels seus veïns. Vostès han tengut el suport del grup municipal socialista a la creació de 
la Fundació Palma 365 en el benentès de que la promoció de la ciutat ha de ser una política 
compartida. Iniciam el darrer tram de la legislatura.  Tenim els carrers ben plens de terrasses, 
nous hotels que s’han instal·lat al centre de la ciutat... I hem passat un dels pitjors hiverns dels 
darrers anys. Alguna cosa no funciona perquè seguim sense aconseguir l’objectiu d’allargar la 
temporada i els treballadors no poden viure durant tot l’any fent feina 5 mesos. Els hi hem 
proposat incentivar els hotels que obrin durant l’hivern i vostès han dit NO, malgrat a altres 
ciutats governades pel PP, com Marbella, fa anys que ho fan. Senyor batle, la conclusió és 
definitiva: mai els ha interessat el Pla de Reconversió de la Platja de Palma. Vostès pensen que 
la gestió en mans privades és sempre millor que la gestió pública. I se senten còmodes 
satisfent l’avarícia d’uns pocs en lloc de preservar el bé comú. Això sí, quan les infraestructures 
siguin insuficients (quan es col·lapsi l’aparcament, la xarxa de sanejament....) aleshores SÍ ens 
cercaran per a que entre tots paguem els seus despropòsits. Tots pagarem la ressaca dels pocs 
que hauran construït.  La societat demana canvis de rumb, la crisi econòmica ens convida a 
construir un model de creixement diferent i vostès continuen pel camí que ens ha abocat al 
col·lapse immobiliari: requalificacions de sòl i més totxo...  Més totxo...i menys policies 
turístics. N’han eliminat 27. Comprendran que se’ns faci mal de creure que l’ordenança cívica 
que han aprovat, sense el suport de l’oposició, sigui d’alguna utilitat per aturar la degradació 
de la zona. Per cert, que no era un casino el seu projecte estrella per dinamitzar la Platja de 
Palma? El seu nyap administratiu i la improvisació han acabat ubicant-lo al centre de la ciutat. 
Increïble però real. És la mateixa improvisació que ha imperat en la seva no política de 
mobilitat i el fracàs de les seves retallades sense fonament a una Empresa Municipal de 
Transports (EMT) que perd usuaris i continua tenint pèrdues econòmiques. És tradició en 
aquest Ajuntament explicar als seus ciutadans més joves les seves competències, funcions, 
serveis, estructura i composició. Els hi propòs un exercici. Imaginem que algun d’aquests joves 
demani sobre com pot ell convertir-se en policia local. Estam en condicions de respondre que 
preparant-se a fons gaudirà de les mateixes oportunitats que qualsevol altre ciutadà? 
Imaginem que sigui un jove que, justament, ha seguit a través dels mitjans l’episodi més 
vergonyós que ha afectat directament al cor de la policia local durant els darrers anys. Que 
justament estigui assabentat de que l’Intendent anomenat per vostè presumptament va 
passar les preguntes de l’examen a un familiar seu. Que hagi vist que aquell que vostès 
aplaudien amb entusiasme mentre explicava que amb ell els delinqüents començarien a córrer 
davant els policies ara ha de córrer enfilat per la justícia. L’Intendent va deixar el càrrec, es va 
posar de baixa i va seguir fent servir entre d’altres, el telèfon mòbil que li pagam tots. Igual que 
el seu sou, que és un dels més alts de l’Ajuntament. Una situació incomprensible per la majoria 
dels ciutadans. El Director General de policia, militant del PP, també va deixar el càrrec. I vostè, 
davant la gravetat dels fets, va recórrer a l’Intendent anterior. Li podria, doncs, garantir el seu 
batle a aquest jove un accés en igualtat de condicions?  Essent benvolents, podríem pensar 
que, potser, ara sí. Però no podem passar per alt un detall: el DG cessat per la seva presumpta 
implicació teledirigida, presumptament, per companys del seu partit, ha comparegut en aquest 
plenari per donar-li suport, senyor batle, per fer-li costat, per ‘recolzar-lo’ el dia de l’aprovació 
de l’ordenança cívica. No tenc clar si el volia o no a aquest suport. El que sí tenc/tenim cada 
vegada més clar és que res del que pugui succeir a la policia local està en les seves mans, ni a 
les mans del seu regidor que com que diu que no en sabia res de res, es mantén en el càrrec. 
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Per cert, curiós principi per a un regenerador de la política com a vostè li agrada presentar-se. 
Així que aquest jove amb il·lusió haurà de resignar-se a acceptar que el seu batle té una 
situació fora de control a la policia local i que els fets apunten que, potser, si milités en el PP 
tendria més possibilitats. Un despropòsit els fets i tot un despropòsit la seva intenció de 
minimitzar-los contínuament a imatge i semblança del senyor Rajoy amb els seus ‘hilillos del 
Prestige’. Palma, avui, té una Ordenança cívica repressora, recaptatòria i antisocial que vostès 
han aprovat sense el suport de l’oposició, amb 2.019 al·legacions de les quals 1.903 en 
demanaven la retirada. En lloc de reconèixer les dificultats per les que travessen milers de 
persones a Palma, vostès declaren públicament que tardaran fins a sis mesos en presentar un 
calendari per a la redacció de plans per abordar problemàtica de la prostitució, per a la inclusió 
social de persones sense sostre i per a la reinserció social i laboral de les persones que 
practiquen la venda ambulant. La gent que passa fam, la gent que no té un sostre on viure, la 
gent que no té dret a cap prestació social, que es conten per milers a Palma, no poden esperar 
sis mesos a que vostès s’organitzin. La gent surt i sortirà al carrer a cercar-se la vida. I vostès 
què faran? Amb aquesta ordenança a les seves mans, els sancionaran. Ja ens ho ha fet saber 
l’Intendent: li sembla ‘descafeïnada’ perquè no sanciona a les prostitutes... Unes declaracions 
desafortunades que han despertat les alarmes amb els pitjors presagis del que pugui passar a 
partir d’ara amb una ‘ordenança de repressió ciutadana’ a les seves mans... Vostè ha explicat la 
seva visió de la ciutat des del seu món de fantasia que de vegades fa la impressió que comença 
a les terrasses del Passeig del Born i acaba en el paper ‘couché’, les pàgines de la premsa rosa. 
Per la immensa majoria dels ciutadans, la realitat és una altra. La desigualtat social s’ha 
incrustat entre la població, el deute municipal s’ha disparat i la distància entre les seves 
promeses i la realitat dels ciutadans ha esdevingut abismal. No hi ha mal, però, que duri cent 
anys i al patiment que la seva política en particular i la del seu partit en general, ha provocat 
entre milers de ciutadans li queden menys de 365 dies. Els hi vaig dir i torn reiterar avui: 
durant els mesos que tenim per endavant des del grup municipal socialista seguirem treballant 
per fer visible allò que vostès no volen veure; per recordar allò que vostès volen fer oblidar; 
per desfer les mentides que alimenten mentre la gent les cregui. Continuarem treballant, 
sobretot, per demostrar cada dia, a cada barri de la nostra ciutat que no ens hem de resignar a 
creure que les injustícies que es pateixen a Palma són necessàries. Tenim el coratge, els 
coneixements, les persones, la força i la convicció per fer de l’equitat una forma de govern a 
Palma. Queden menys de 365 dies. Moltes gràcies”. 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Sr. Martínez, vol participar a aquest debat?” 
 
Sr. Martínez Galiano: 
 
“El grup municipal renunciarà al temps que té de 30 minuts a aquest debat. Moltes gràcies” 
 
Sr. Isern Estela (Batle): 
 
 “Moltes gràcies. D. Toni, no se si li sabrà greu el que li diré, però no puc deixar d’apreciar-lo, 
és ver, no voldria molestar-lo, `políticament, vostè té el meu respecte, som persones que 
veiem les coses distintes, tenim posicionaments distints, però per jo és un plaer fer feina amb 
vostè, persona coherent, entusiasta, a vegades defensa amb molt fermesa els seus 
posicionaments, molt crítica, però crec que és una persona honesta i una persona que creu el 
que diu, lo qual no és poc, per tant, moltíssimes gràcies. El mateix vull dir, Sra. Calvo, també 
sap que li ten un apreci absolutament personal. Començ així, per què per jo és una de les coses 
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més importants de la política i a més una de les coses que manca més a la política. Sra. Calvo, 
tampoc tenc cap inconvenient, he vist que s’ha queixat, no se si amargament però si s’ha 
queixat per què no li hem reconegut, moltes coses que vostè considera que són gràcies a la 
seva gestió anterior. No se si ho compartiré tot, però si això la tranquil·litza i la posa feliç 
reconeixem tot el que vostè creu que era seu i cap problema ni un, encantat de la vida, si 
aquest és el problema. Mirin, jo avui he intentat fer un diagnosis de la situació de Palma, he 
intentat que fos realista, he intentat incloure tant el bo com el dolent, en cap cas he volgut 
fugir dels problemes, el que si tenc clar, un balanç objectiu baix el nostre punt de vista, ha he 
vist que no, enfront al seu, es que, jo crec que és difícil negar que la situació de Palma és millor 
que la d’altres anys, de fa tres anys, millor que la de juny de l’any 2011, és un fet contrastat, D. 
Andreu que l’economia d’aquest Ajuntament ha fet un gir de 180º, el mes de juny de 2011, 
Sra. Calvo ens varem trobar amb un Ajuntament no en suspensió de pagaments però la 
fregava, no es podien fer front als deutes amb proveïdors, fins i tot varem tenir problemes per 
pagar les nòmines, vostès tancaven tots els seus pressuposts amb dèficit, no puc estar d’acord 
en que vostè pensi que és, que no és raonable o no siquiera aconsellable, per un Ajuntament 
tancar els pressuposts en positiu, crec que és fonamental, crec que és una de les regles 
fonamentals, per la nova política que avui veiem tots obligats a fer. No se si vostè tornarà 
optar a la batlia, no se si vostè serà la pròxima batlessa, però li puc assegurar que si ho és, 
haurà de fer feina amb unes condicions, amb uns condicionaments absolutament distints del 
que vostè va trobar o va poder fer feina fa quatre anys. Miri, avui haurà d’aprendre, o hauran 
d’aprendre, D. Toni, per que també vostè me deia que sense cap dubte jo no seré el pròxim 
batle de Palma, cap problema, si no ho som que ho sigui el que sigui, però el que ho sigui, 
haurà d’aprendre a fer política d’una manera distinta a la que havia fet històricament, aquella 
manera antiga de fer política, no és possible, els condicionaments econòmics, les limitacions 
que s’han incorporat a la gestió municipal, fan que avui no sigui possible gastar el que no 
tenguin com es feia abans, hauran de pagar el que encarreguin i no com abans que no es 
pagava, es posaven les factures al calaix, o que ja les pagaria el que vengués darrera. No es 
podran endeutar com ho feien vostès de forma indefinida, tot això avui en dia està acotat, D. 
Andreu ens varem trobar tot el percentatge d’endeutament absolutament superats, per 
aquest equip de govern no va ser possible demanar un sol préstec, per què s’havia superat el 
límit de l’endeutament, avui en dia, gràcies a aquesta política d’ordre que s’ha posat per part 
del Partit Popular a nivell central, tota aquesta forma de fer política que ens ha duit on estam 
amb una situació absolutament insuperable, una situació a punt d’arribar als “fiasco” financer, 
això s’haurà acabat, s’haurà acabat perquè ara  hi ha tot unes normes que es controlen per 
part del Ministeri d’Economia i Hisenda que limiten les actuacions dels governs, no pot ser, no 
pot ser fer coses sense tenir pressupost habilitat, no pot ser fer, encarregar feines i no pagar-
les al seu venciment, no pot ser demanar préstecs per pagar el que no es té, quan està superat 
l’import total de l’endeutament, per tan, haurem de fer de qualque manera una política 
distinta. Honestament, vostè D. Toni ha començat el seu discurs dient que no governaríem, bé, 
“estupendo”, i dient o fent al·lusions a una sèrie de circumstàncies, de problemes, conflicte 
educatiu, còmplice de la política del PP, “caso Bárcenas”, avort, reforma laboral, ha dedicat 
una gran part del seu discurs a tot això, D. Toni, no hi ha ni una sola cosa d’aquestes que vostè 
ha plantejat que podem estar d’acord o en desacord, ja li he dit que no es que estigui d’acord, 
però el que si també li vull dir es que no entraré a analitzar-les, perquè honestament avui és el 
Debat de l’Estat de la Ciutat i el que nosaltres estam intentant avui o el que estic intentant avui 
es discutir sobre l’Estat de la Ciutat, de Palma, la situació municipal, no si l’avortament, la 
reforma electoral, si l’endeutament, perquè això seria objecte d’un altre debat, està bé que 
vostè ho introdueixi, com a pròleg a la seva intervenció, però comprendrà que jo no hi entro. El 
mateix li dic Sra. Calvo, vostè també ha fet ús d’aquest recurs recurrent, sempre és el mateix, 
és pràcticament impossible escoltar-los a vostès a qualsevol intervenció, sense primer fer 
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aquest preàmbul damunt tots els mals absolutament endemoniats de la política del PP a nivell 
nacional i a nivell autonòmic, per tan crec que seria molt més oportú que nosaltres ens 
centrem, o jo me centri en analitzar o comentar les aportacions, els comentaris que vostès han 
fet respecte de la política municipal. Mirin, una  de les coses més fonamentals per nosaltres, 
per aquest equip de govern, sempre ha estat l’atur. L’atur que també tan un com l’altre, crec 
que no han considerat que s’hagi fet una bona feina en aquest sentit. Mirin ens podem posar 
com ens vulguem posar, podem fer les declaracions que vulguem, ho podem argumentar com 
vulguem, però avui a Palma, avui, hi ha 3.000 palmesans manco a l’atur que maig de 2011. 
Aquests cinc primers mesos d’enguany, de gener a maig, s’han contractat 63.000 nous 
contractes, davant 52.000 que es varen contractar durant els cincs primers mesos de gener a 
maig del seu darrer any de gestió, 52.000 qualque cosa haurem fet bé, si passam  de 52.000 a 
63.000. L’atur fa vint mesos consecutius que baixar, per tan, tampoc serà qüestió de que si 
sigui una qüestió o estigui fonamentat per la temporada turística, 20 mesos són quasi dos anys 
continus de baixada de l’atur. També he sentit dir que l’ocupació és precària, no se si és 
precària o no es precària, el que sí se, es que és un 35% manco més precari que el que era l’any 
2011, ha pujat un 35% els contractes indefinits. D’atur no en vull parlar més perquè les dades 
són les que són, però miri una cosa, vostè sap quantes persones hi havia a l’atur el dia que va 
arribar a la batlia? No se si es recorda, 12.942 persones, el dia que se’n va anar maig de 2011, 
n’hi havia 34.064 persones, l’increment és esgarrifant, durant el seu mandat es va augmentar 
el 300% el nombre d’aturats, nosaltres varem arribar amb les 34.064 persones que vostè ens 
va deixar i es ver que hem necessitat tres anys perquè la situació era molt complicada però 
avui a maig de 2014 el nombre de persones aturades a Palma són 31.112 persones, quasi una 
reducció del 10% per tan, entre augmentar un 300% i disminuir un 10% qualque cosa haurem 
fet bé, o a lo millor qualque cosa no va fer també com ens compta o com es pensa. No ho sé, 
però més 300% i menys 10% qualque cosa hi haurà que dir i qualque part d’aquesta situació 
serà mèrit, poca, poca perquè jo som dels que crec que els governs tenim un àmbit d’aplicació 
bastant reduït amb el tema de l’atur, qui aconsegueix els llocs de feina és l’economia real i 
aposta nosaltres apostam per l’economia real. Per tan, en tema d’atur jo crec que no és per fer 
mamballetes, però sí que clarament hem invertit la tendència  horrible que vostè va posar en 
marxa i nosaltres hem aconseguit donar la volta i estic segur que l’any qui ve no hi haurà debat 
de l’estat però quan acabem, el número d’aturats que hi haurà a Palma, serà sensiblement 
inferior al número d’aturats que vostè ens va deixar. Mirin també i aquí realment li vull dedicar 
una estoneta, serveis socials. Vostè ha fonamentat i D. Toni també ha fet referència a aquesta 
política de desmantellament dels serveis socials que duim a terme per part del Partit Popular, 
la veritat es que miri, li diré, me molesta lleugerament per no dir molt, què ens acusin d’un 
desmantellament d’un serveis socials, quan els esforços que s’han fet per aquest govern són 
realment dels que es varen poder fer a l’anterior legislatura. M’he molestat per cercar una 
sèrie de dades que ho constaten, per què discursos, paraules, tots ens sabem fer, vostè molt 
més bé que jo, però amb discursos no es crean lloc de feina ni s’atenen a les persones més 
necessitades, són els fets, són les polítiques el que finalment ho aconsegueixen. Mirin, durant 
l’any 2010 la partida de personal, que vostè el seu govern o els governs seus de MÉS i del Partit 
Socialista va destinar, 7’6 milions d’euros, al personal de serveis socials, l’any 2010. L’any 2014, 
nosaltres estam destinant 9’5 milions d’euros, en aquests moments hi ha més de 600 persones 
que fan feina cada dia a l’àrea, persones municipals, també d’empreses, atenem avui 1.600 
persones per mes de mitja, 2.739 majors de més de 65 anys, reben  serveis domiciliaris, 
menjar, teleassistència, ajuda a domicili. Hem millorat l’autonomia de 338 persones amb 
discapacitat, avui hi ha 190 persones en acollida, 64 persones en menjador social, 467 
persones, nins i nines en reforç per l’integració social i educativa al barri que hem prioritzat, 
1.026 joves amb programes d’integració social a les barriades. S’estan oferint 936 hores per 
noves cites, desmantellament? Superam àmpliament les mil ajudes econòmiques mensuals 
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durant aquets darrers mesos 1.500, hem duplicat amb això les xifres de 2013. S’ha fet un 
esforç de gestió per augmentar el grau de protecció dels nostres usuaris més vulnerables, la 
despesa mig mensual, està en 300.000 euros. També hi ha hagut un compromís municipal de 
manteniment de tots aquests programes i serveis fins a 31 de desembre de 2015, malgrat la 
reforma de la Llei local. Hem cercat les solucions perquè aquest ajuntament al manco tengui 
fins a 31 de desembre de 2015 tots els serveis que es presten es puguin mantenir. Ha estat una 
feina gens fàcil perquè la Llei ens ha obligat a actuar de manera intel·ligent per dir-ho de 
qualque manera. I li dic la veritat quan vostès ens fan aquestes acusacions, tan vostès com el 
grup MÉS, estaria bé un poc de memòria i un poc de coherència, ja ho diu el Sr. Martínez, 
haver governat té les seves conseqüències si vostè no hagués governat jo seria un fan absolut 
seu, perquè la veritat quan argumenta ho fa molt bé, el problema es que quan l’argumentació 
es confronta amb els fets que vostè va haver d’anar, o les decisions que vostè va haver d’anar 
prenent una darrera l’altre, durant els anys de govern. Miri, Europapress, dia 26-06-2009, diu 
“Los centros de atención social de Palma tienen listas de espera de hasta 100 días, tras verse 
desbordadas por la fuerte demanda según señala el regidor de Bien Estar Social, Eberhard 
Grosske, quien rebela que los barrios del Polígono de Llevant i Camp Redó son los más 
afectados”. Entre 2008 y 2009 hi va haver un increment en la demanda de serveis socials del 
25%, el seu regidor en Grosske advertia d’un “sunami social, al fins de la temporada turística y 
anunciaba diques de contención”. El Sr. Grosske “tsunami” i anunciava “diques de contención” 
Molt bé, quins varen ser aquests “diques de contención”? davant un 25% d’augment de la 
demanda d’aquests serveis socials. Jo li diré. 1’5 milions de despesa a ajudes econòmiques 
urgent, aquestes que vostès abans eren ajudes econòmiques urgents  i ara són caritat, 
1.500.000 varen incrementar amb 8 treballadors socials i varen iniciar la xarxa d’aliments, això 
D. Toni, varen ser els grans “diques” de contenció de govern anterior, el Sr. Grosske, davant el 
tsunami social que ens venia per davant i és vera que hi va haver el tsunami social, perquè a 
final de l’any 2010 25.183 persones que varen reclamar serveis als serveis socials, això és un 
increment de 5.000 persones respecte de l’any 2007, és vera, l’any 2013 les persones que 
varen demanar ajuda varen ser 24.045, mil persones manco, el 2014 fins aquesta data estam 
atenent a 19.820 usuaris, perquè les dades són les dades i és bo parlar amb números 
correctes. Que hem fet nosaltres? Aquests “diques” de contenció del Sr. Grosske continuen, 
continuam amb els 8 treballadors, el que passa es que nosaltres hem afegit quatre més, a març 
de 2014 varem afegir 4 treballadors de reforç a més, cosa que abans no es feia, ara es 
cobreixen les baixes de llarga durada, quin és el resultat d’això, el resultat es que des de març 
les llistes d’espera han davallat un 46% però es que a més a més d’aquell milió i mig de caritat 
ara hem passat a 4.000.000 de cobertura de necessitats bàsiques. El 50% d’aquests 4.000.000 
es destinen a la targeta d’aliments i higiene bàsica que ja beneficia a més de 1.400 famílies, 
però miri, la dada més important, la que realment resumeix la política social seva i la política 
social que nosaltres estam duent a terme és una, la cobertura de les persones desfavorides és 
econòmicament avui, un 44% superior al que era l’any 2010. Ho dic perquè això de 
desmantellar  serveis socials amb aquestes dades, me pareix poc creïble, poc justificat, poc 
objectiu, però encara n’hi ha més. Miri, vostè va viure en un moment en que es va trobar  en 
que l’any 2009 hi havia la nova llei de serveis socials, d’acord?Una llei que ajudava, necessitava 
i donava finançament  per atendre serveis socials, no com nosaltres ara que només disposam 
de recursos municipals, sinó que vostè disposava i de forma bastant abundant, de recursos 
estatals. Hi va haver també durant aquesta època seva la major demanda, l’increment de la 
demanda d’aquests serveis i hi va haver un augment del 40% de la pobresa econòmica a 
Balears entre els anys 2006 i 2011, això és el que va succeir quan governava. Va tenir una 
oportunitat única per reformar aquells serveis socials, tenia doblers, era un moment molt 
adequat perquè la situació ho demanava, s’increment de la sol·licitud d’ajudes era 
extraordinari i vostè sap que va fer? En lloc de modificar, reformar els serveis socials, la seva 



 

- 30 - 

prioritat va ser invertit en model de ciutat, amb infraestructures que encara avui estam 
pagant, vostè va posar per davant infraestructures a les persones i a més a més, la constatació 
de que això és així Sr. Calvo i me sap greu dir-li es que vostè va deixar aquesta àrea, aquesta 
àrea que avui tan li preocupa en mans d’un dels seus socis de govern que pel que me compten  
poca ascendència tenia vostè davant ell i per tant perdre l’oportunitat, de canviar, una 
oportunitat única de canviar el model de política social que ara me demana que jo faci i per 
tant va perdre l’oportunitat de canviar, una oportunitat única de canviar el model de política 
social que ara me demana que jo barati. Per tan, ja li dic, no se si el que nosaltres feim  en 
política social és suficient, el que si li puc dir, es que fem i dedicam percentualment molts més 
recursos del que vostè va dedicar tota la seva legislatura a serveis socials quan la demanda en 
aquells moments era superior o igual a la que hi havia avui. M’agradaria també entrar a fer un 
petit anàlisis del tema dels desnonaments, avui ens han acusat de que no ens hem interessat el 
suficient, no hem tengut la suficient sensibilitat pel tema dels desnonaments. Si li deman a 
vostè que m’expliqui quina va ser la seva política de desnonaments, li don 30 segons i n’hi 
sobren 30. Quan un critica, quan un fa oposició està bé que es faci d’una forma raonable, no 
pretendre que un faci de forma indefinida coses i coses quan un no n’ha fet cap ni una. 
Desnonaments n’hi havia més l’any 2010 que ara,  la seva política, la seva sensibilitat damunt 
els desnonaments zero, no varen prendre una sola mesura contra els desnonaments, vol que li 
compti el que hem fet nosaltres? Tan mateix li contaré. Miri hem declarat Palma lliure de 
desnonaments, ens hem adherit a les directrius del fons social de vivenda, hem creat, D. Toni, 
quan dic Sra. Calvo, vostè també ha fet la mateixa referència als serveis socials i als 
desnonaments, per tan també no vull que pensi que només me dirigeix a la Sra. Calvo, sinó que 
ella va ser la batlessa i ella ha estat més incisiva en aquests temes per tant personalitzo més 
amb ella. Dic que hem creat la comissió tècnica de benestar social i patronat municipal de 
l’habitatge i hem fet un protocol d’actuació, hem creat l’oficina municipal d’intermediació 
hipotecària, hem firmat un conveni entre Cort i el Tribunal Superior de Justícia i el Col·legi 
d’Advocats i Procuradors per detectar situacions de vulnerabilitat, hem enviat una carta, l’altre 
dia llegia per qualque diari que ens acusaven, crec que era vostè D. Toni que no havíem fet res 
amb els bancs, hem enviat una carta als bancs,apel·lant a la seva obligació ètica, moral que la 
comparteixo, absolutament la comparteixo, si senyor tenen una obligació ètica i moral és 
absolutament cert, és ver que han rebut unes ajudes absolutament imporants i tenen el valor  
ètic i moral ara tornar totes aquestes ajudes a la societat, per tant, comparteixo 100% aquest 
plantejament, els hi hem enviat aquesta carta i els hi hem demanat, les hi hem exigit que d’una 
manera immediata ofereixin tots els habitatges que tenen buits, perquè puguin ser 
comercialitzats, els hem demanat també que facin front de totes les despeses de les 
comunitats que deuen com a conseqüència d’aquests pisos adjudicats a dia d’avui ens hem 
reunit, perquè hem fet sa feina D. Toni, ens hem reunit amb Cajamar, Santander, BMV Sa 
Nostra, en CaixaBanc, amb Banc de Sabadell i li puc dir una cosa, i estic a la seva disposició 
quan vulgui, cap ni una d’aquestes entitats, o totes aquestes entitats ens han  confirmat que ja 
fa mesos, o més d’un any que no fan un sol desnonament. Escoltin, D. Toni, escolti, jo dic el 
que m’han dit i a més a més me varen dir que estaven disposts a analitzar cas per cas, els que 
puguin succeir i varen mostrar tota la seva disposició, no permetre que ni un d’aquests bancs, 
es dugui a efecte cap desnonament sense prendre mesures i donar una solució, ho varen fer, 
també me varen confirmar que no són conscients de tenir deutes comunitaris, jo les hi vaig dir 
que creia que ho havien de mirar, confirmaren que ho mirarien i si havia qualque deute de 
comunitat hi farien front, també, perquè jo també era un poc incrèdul damunt els seus 
comentaris, varen nombrar un interlocutor directe entre Cort i aquestes entitats pel cas de que 
es detecti qualsevol desnonament poder actuar de forma immediata, vull dir que nosaltres 
hem fet aquesta feina i a més a més les hi assegur jo no permetre si en tenc coneixement un 
sol desnonament o no donar solució a un sol desnonament. La nostra ciutat no s’ho pot 
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permetre, una ciutat com Palma ha de tenir la sensibilitat i els recursos necessaris, per no 
permetre que això succeeixi. Pot ser que qualcun es    surti de tot aquest circuit, hi pot haver 
un cas, però s’hi ha un cas, serà concret i si el detectam li asseguro que farem el que faci falta, 
compromís personal, el que faci falta perquè ni una sola persona que sofreixi un desnonament 
no tengui una solució alternativa a la seva situació. Ja no ho puc dir més clar, és vera, és clar 
que hi ha vegades que hi ha gent que no diu res, que no comunica res i que al final hi ha un 
desnonament, però també vull dir una cosa, els desnonaments a data d’avui, el gran 
percentatge de desnonament a data  d’avui no són per entitats bancàries, ho sabin, són per 
particulars, el gran percentatge i a més les hi vull dir també que avui els desnonaments de 
l’any 2013 varen caure un 29%, respecte de l’any anterior segons dades del Consell General del 
Poder Judicial, per tan, en quan a desnonaments que hem fet, no ha quedat per part de 
l’Ajuntament sense atendre ni un sols cas, sinó me diguin que nosaltres hàgim tengut 
coneixement i no haguem atès, ni un sol cas ha quedat sense atendre. L’oficina municipal 
d’intermediació hipotecària ha atès a més de mil persones, la comissió d’Urbanisme ha 
adjudicat 40 habitatges, s’han adjudicat aprop de 50 habitatges al programa de Palma 
Habitada, no se si és suficient, però si les hi asseguro que si no ho és continuarem fent feina 
amb aquest objectiu, ni una sola persona que sigui objecte d’un desnonament a Palma ha de 
quedar sense l’ empar, la protecció de l’ajuntament. Tenim les possibilitats per fer-ho l’únic 
que estic demanant es que si algú es produeix fora d’aquest circuit, de totes aquestes mesures 
que hem pres, que ens comuniquin i actuar, el que no coneixem no ho podem atendre. Més 
coses que m’han comentat. Policia. Mirin, duim sis o set mesos que cada mes, una o dues 
vegades me declaro responsable, els hi deman disculpes i dic que han estat uns fets 
vergonyosos, si m’ho demanen deu vegades més, deu vegades més ho diré, però fa set mesos 
que estam allà mateix, fins avui el que hi ha és una suposada presumpta filtració d’uns 
exàmens, no es que això li llevi importància, que ja les hi he dit a tots que en té i molta, que és 
vergonyós i escoltin aquesta suposada presumpta filtració, s’ha duit per davant l’intendent i el 
director general, me diguin si vostès tenen antecedents on s’hagi actuat amb tanta rapidesa i 
contundència, però fins avui només hi ha això, si es depuren o es concreten més 
responsabilitats seguirem actuant. Hem acceptat la dimisió de l’intendent i del director 
general, hem posat, hem agafat mesures de suspensió molt important de sis mesos, vull dir, 
que crec que s’ha actuat amb total rapidesa i contundència. Es vergonyós i no es pot acceptar i 
es vera Sra. Calvo, qualsevol persona que es vulgui presentar a unes oposicions, ha de saber, 
ha de tenir el convenciment de que és absolutament net i no hi ha cap tipus de sospita damunt 
quin serà el resultat, i el resultat ha de ser que el millor sigui el que guanyi l’oposició, hi feim 
feina amb tota la nostra força amb aquest sentit però també les hi vull dir, escoltin, els hi he 
demanat disculpes, m’he fet responsable, hem pres mesures, però per favor, tampoc pot ser 
que tota la policia, tota la feina que s’ha fet a la policia es redueixi a aquest fet lamentable, 
perquè durant aquesta legislatura hem creat sis noves unitats, una comissòria operativa, 
ademes s’han reforçat tres que ja existien i tot això ho hem fet possible gràcies a una actuació 
eficient, perquè ho hem fet sense més despesa, aprofitant els pocs recursos que tenim. 
D’aquesta manera ha estat possible conseguir millorar la sensació de seguretat als carrers. 
Miri, a Palma s’han reduït el 72% de la despesa en hores extres, el que s’ha traduït en un 
estalvi de 3’5 milions d’euros a raó de 1’2 milions cada any. S’enrecorden que les hi he dit que 
aquest Ajuntament ha hagut de fer feina amb 27 i pico de milions menys del que vostè va 
tenir? Com es creu que ho hem fet això? Mesura darrera mesura, estalvi darrera estalvi, 
aquest  és un altre 1.200.000 euros  en hores extres només  de la policia, però es que ademes 
aquestes noves unitats que hem creat, tenen una policia, o tenim ara una policia molt més 
professionalitzada, recentment ha estat clau per poder investigar i finalment detenir a l’autor 
de les pintades al Baluard del Príncep i Sa Torre d’en Pau, estic segur que vostè i tots nosaltres 
ens alegram perquè era un autèntic atemptat   i també hem posat en marxa la policia 
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comunitària. Que vol dir això? Que a les barriades on abans hi havia un policia de barri a partir 
d’ara n’hi haurà dos, on abans hi havia 8 hores de servei, ara n’hi haurà 16 i tot això ho hem fet 
repeteixo, sense incrementar una sola pesseta, més bé, reduint el   pressupost, perquè quan 
un no té disposició econòmica no es pot més que fer feina  amb imaginació, amb aquests 
criteris que jo sempre repeteix, eficiència, eficàcia rendibilitat i això és el que també a la 
`policia hem fet, avui crec que tenim una policia més eficient i és una policia que és molt més 
reactiva i que pot arribar molt més bé a  les situacions on el ciutadà demana i és més, 
repeteixo, no hem abandonat aquesta policia de barriada que vostès defensen, que no tan sols 
no  l’hem abandonada sinó que l’hem duplicada. Mes coses, deute, miri, ho faré, sí, perquè és 
una discussió infinita. Ja se que en aquests moments el deute oficial és superior al que ens 
varem trobar, però vostès saben tan bé com jo, que això és debut a que hi ha hagut uns canvis 
amb la comptabilització, ara  s’inclouen deutes de les empreses que abans no hi eren, ara 
inclou cent milions d’euros que abans estaven en factures en proveïdors i que  ara s’han 
convertit en deute bancari, però ja no vull discutir més, és un no acabar, només vull dir una 
cosa, aquí tothom ho entendrà tot d’una, un deute com es lleva? Pagant, és l’única manera, tot 
el demés són comèdies, cosa del Sr. Martínez i el Sr. Alcover, es barallen que si està finançat... 
no, no, el deute només es redueix pagant. Sra. Calvo quan de milions o quans d’euros va vostè 
amortitzar pagant, no refinançant   la seva legislatura? Li diré, zero, zero, no? Quants? 14, més 
igual, són zero però és igual, 14. Molt bé, es a dir, quans n’hem pagat nosaltres? A 31 de 
desembre 2013 que són els pressuposts liquidats, 81. Quans hem tenim pressupostats en el 
pressupost de 2014? 40, quans en pressupostarem 2015? No ho se, 20, 25, 30 dependrà, els 
mínims, li asseguro que els mínims que ens permet la normativa actual, m’estim més molt més 
destinar els recursos que podem tenir a inversió a donar serveis que amortitzar deute, però 
hem de complir la normativa i ja de veres, crec que és el moment de que algú, digui d’una 
vegada, vostè que és una persona seria Sr. Calvo, vostè es seria Sra. Calvo, no me torni a dir 
que nosaltres ens estimen més pagar als bancs. No ens estimen més pagar als bancs, vostè 
creu que  m’estim més pagar als bancs que tenir recursos per incrementar inversions amb els 
serveis socials? No es que jo m’estimi més pagar als bancs, es que pago als bancs o ens 
tanquen el compte i ens tanquen el calaix, es que no s’han assabentat de que avui en dia 
l’amortització de les deute és un requisit fonamental per poder continuar en marxa, que està 
controlat pel Ministeri d’Economia i Hisenda, com hi hagi un sol impagat al banc s’ha acabat el 
poder pagar les nòmines o serveis perquè ens quedam fora cap tipus de liquides? Vostè creu 
que avui es pot deixar de pagar a un banc i continuar tenint crèdit als bancs per poder 
funcionar. Pagam el mínim i ara mateix el Sr. Martínez estam negociant amb Madrid per 
intentar que la deute destinada o la quantitat destinada a amortització sigui la mínima  
possible però que la que està pactada, la que està tassada l’haurem de pagar, per tant jo 
agrairia molt que es deixas de dir aquesta frase tan demagògica  de que el PP s’estima més 
pagar els banc que donar serveis, seria absurd, no hi cap dins cap cap, al manco dins el meu 
no, per tant si es paguen els bancs, es perquè no hi ha alternativa i repeteixo, estam intentant 
limitar aquesta quantitat en el màxim per poder disposar dels màxim recursos per poder 
dedicar a muntar serveis socials i atendre o començar a fer qualque tipus d’inversió per poder 
dur a terme la reactivació de l’economia. Parlàvem també per exemple, del Pla General, de la 
reforma d’aquest pla general que necessitam. Vostè sap des de quan estan, de quan neix la 
revisió del Pla General? Sra. Garví usted se acordarà bien, des de l’any 2008, seis meses 
después de que ustedes llegaran al gobierno. Sap que varen fer vostès amb tota la legislatura 
respecte del Pla General? Li diré, enumerar l’expedient i contractar una empresa de publicitat 
per practicar el període d’informació pública, ho varen recollir amb un document periodístic 
denomina Imagina Palma, això tres anys i mig de feina del seu govern, del govern de tots votès 
respecte del Pla General. Sap que hem fet nosaltres? Ja li dic no es que estigui massa satisfet, 
hi podria estar més però per marcar diferències, hem creat un departament específic amb 
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personal de l’Ajuntament perquè com no tenim un cèntim no ho podem fer d’altra manera, 
per desenvolupar el Pla General, amb recursos propis, sense externalitzacions.  Segon, hem 
creat l’oficina de revisió del Pla General per atendre personalment o per via telemàtica les 
propostes dels ciutadans. Tercer, hem  aperturat el nou període d’informació pública per rebre 
al·legacions. Quart. Hem convocat deu meses sectorials de feina per conèixer tots els àmbits 
administratiu, acadèmic i professional i tots els reptes i necessitats més important per incloure 
en el no Pla. Quint. Hem publicat el document d’informació i anàlisis en el que es resumeix el 
grau d’execució del pla vigent. Sis. Hem publicat les directius bàsiques d’ordenació. Set, avui 
tenim redactat ja el document d’abans del planejament en fase de correcció i que a les 
pròximes setmanes serà compartit amb els grups polítics municipals. Es cert i ho reconec no  
ens donarà temps dins aquesta legislatura a fer l’aprovació definitiva del Pla. Escolti li vull dir 
que no hem tengut un cèntim si nosaltres haguéssim disposat de recursos haguéssim pogut fer 
contractacions externes que haguessin pogut agilitzar, però no hem tengut un cèntim això és 
el mateix quan vostè me renya, si que renya pel tema del Lluís Sitjar. Ja ho se que vostè va 
proposar, la compensació, enhorabona! Felicitacions! I estic totalment d’acord i ara me diu 
que ens retrasat, però Sra. Calvo hi ha dues raons que jo se cert o Sr. Verger, que vostès 
comprendan: una de veres que coneixent la situació del Mallorca teníem interlocutor? Era 
possible arribar a un acord? Creu vostè que no ho hem intentat 50 vegades? Amb un, amb 
l’altre, amb tot dos plegats, de dos en un, de dos en dos, d’un en un... li promet que sí que ho 
hem fet, però es que ademés després hi havia en quan a l’execució subsidiària, ja m’Hagués 
agradat, que es pensa que no tenc il·lusió jo, per enderrocar aquell monstre i poder llevar 
aquesta monstruositat d’es mig de la ciutat? Però es el que li deia abans, han de tenir recursos, 
això de, per una decisió política, per un titular d’un diari “ya ponemos en marxa l’enderroc del 
Lluís Sitjar” no podem condiciona la resta del nostre pressupost, de les nostres obligacions, 
1.200.000 euros es el que costa, vostè creu que fins ara teníem 1.200.000 euros per afrontar 
l’enderrocament? Vostè creu que això era urgent, el prioritari, honestament crec que no, 
gràcies a tota la feina que s’ha fet durant aquests tres anys, gràcies a la millora de l’economia, 
gràcies a aquesta actuació austera i aquesta millora de les comptes, ara pareix que ja si tenim 
aquesta possibilitat de fer aquesta execució subsidiària i la farem, està en marxa i vostè coneix 
exactament les dificultats que això té, perquè hem de notificar a 400 i pico de persones, 
moltes d’elles no es troben, per tan té unes complicacions administratives i legals que haurem 
de complimentar, però Sra. Calvo, si vostè està contenta en reconèixer-li que vostè volia i va 
posar en marxa això, li reconec i si vostè està contenta en que li digui que la permuta amb 
l’estadi de Son Moix, pareix la millor solució, també li reconec i li agraeixo que vostè poses en 
marxa aquesta iniciativa que nosaltres hem fet nostra, perquè lis promet i vostès ja me 
coneixen que no me sap gens ni mica de greu de fer nostres les seves iniciatives quan són 
possibles i ho faig encantant, per tan... Continuaré després per no allargar-me d’una forma 
més... podríem parlar de la Platja de Palma, de l’ordenança Cívica, del Palau de Congressos no 
se sí,  Platja de Palma, crec que és important aquest tema. El de sempre, milions i milions de 
fons estatutaris destinats a la Platja de Palma que s’havien gastat pel govern anterior Sr. Antich 
en despesa corrent, això ja va fer impossible l’actució de la Platja de Palma la veritat es que 
entre aquesta circumstància i la circumstància de crisis econòmica que varen trobar a nivell 
d’Espanya, va ser impossible aconseguir recursos del Govern Central per afrontar aquesta 
reforma tan necessària. Però nosaltres no ens varem aturar, no ens varem quedar aturats, que 
hem fer? Hem posat en marxa el PRI, aquesta vegada el PRI on teníem un consens veïnal  i no 
ens carregam mil o dos mil expropiacions de famílies que vostès varen, és un projecte molt 
més acotat, molt més real, i crec, espero que a final d’any el puguem tenir aprovat. El Sr. 
Bauzá, amb la Llei de Turisme, ha permès que ja sigui una realitat, que de la mà d’iniciativa 
privada la reforma de la Platja de Palma, comenci a ser una realitat. Hi ha varis hotels, dos o 
tres, amb cinc estrelles que es posen en marxa, desenes i desenes d’hotels que han pujat de 
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categoria, ses Fontanelles que es posen en marxa, per començar a rehabilitat tota aquesta 
zona, vull dir és ver que la rehabilitació de la Platja de Palma es fa de la mà, principalment de la 
inversió privada que nosaltres les hi facilitam aquesta inversió que nosaltres no hem tengut 
recursos ni disponibilitat econòmica, per fer una cosa que considero de justícia i crec que seria 
molt bo per Palma, que és afrontar amb seriositat i amb recursos aquesta sempiterna reforma 
de la platja de Palma, sempre una i mil vegades abraçades, per tan estic d’acord però no ha 
pogut ser. El Palau de Congressos sap que me vaig trobar al Palau de Congressos? Aturat amb 
una deute de 33 milions d’euros, D. Toni, Sra. Calvo, i també una altra vegada 20 milions que 
havien estat destinats a pagar el Palau de Congressos, gastats per gasto corrent del Sr. Antich, 
un drama, aturat amb una deute i amb doblers gastats amb una altra cosa. Que hem fet 
nosaltres? Intentar reiniciar les obres, ho varem intentar i las varem reiniciar, hem estat 
capaços D. Toni d’arribar fins al 80% de la construcció i hem pagat tot fins avui. Vostè diu que 
el vol tirar al Palau de Congressos, però miri, sap que vol dir tirar el Palau de Congessos? Tirar, 
ara duim gastats uns 80.000.000 € ja pagats, en falten 30 més, per acabar, es adir si nosaltres 
enderrocam el Palau de Congressos D. Toni, necessitarem, set, vuit, nou, déu, quinze, és igual, 
milions més per enderrocar, ens haurem gastat 90, 100 milions i no tendrem res, si gastam 30 
tendrem el Palau de Congressos, un Palau de Congressos que és molt discutible, estic amb 
vostè, probablement no és el millor lloc ni la millor ubicació, ni el millor projecte, tot això ho 
podríem discutir i podríem arribar a acords en aquest tema, però escolti, el que me pareixia 
absolutament immoral en aquests moments, es que després d’haver gastat aquesta immensa 
quantitat de doblers, 80, 90, 100 milions d’euros, a damunt no tenguem el Palau de 
Congressos val més gastar-ne 130 i tenir el Palau que gastar-ne 100 i no tenir res, perquè el 
Palau de Congressos aportarà a Palma desestacionalitzarà Palma, això està absolutament 
contrastat i hi ha un acord generalitzat amb tota la gent, és una demanda històrica de tot el 
món turístic balear, Palma guanyarà molt amb el Palau de Congressos, perquè en aquests 
moments hem de preferir tirar al fems, cent milions d’euros que posar-ne deu més o quinze 
més i tenir un Palau de Congressos en perfectes condicions, un Palau de Congressos que a més 
a més generarà ingressos per la Ciutat, no tan sols directament, sinó també d’una forma 
indirecta, crearà un munt de riquesa. Ho deixam aquí, jo les escolt i llavor farem una darrera 
intervenció per no allargar-me d’una manera inaceptable. Gràcies”. 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Sí, gràcies Sr. Gijón. Sr. Batle, no pot dir, no pot afirmar que Palma està avui millor que fa tres 
anys, això és un insult a l’intel·ligència del ciutadans, tothom sap que no es vera, el panorama 
de Palma és un altre, situacions dramàtiques que és per moltes famílies que ademes es 
segueixen agravant, haver de venir aquí, a aquesta tribuna i dir que Palma està millor ara que 
fa tres anys, sa veritat jo, es que quasi quasi és una irresponsabilitat, vostè es situa al marge 
completament de la realitat, no és cert, està desoint a  tota una sèrie de gent que està en una 
situació vital dramàtica i empitjorant, estam dins una crisis profunda, estancats, es cert per 
ventura no seguin caient, però estam tancats dins una depressió econòmica, la més gran que 
ha viscut aquestes illes en molts d’anys, i aquesta és la situació real, no pot vostè venir aquí i 
dir que estam millor que fa tres anys, s’imagini el que pensa un aturat de més de 50 anys quan 
el sent dir això, que en dur 4 ó 5 a l’atur i que no té cap perspectiva o un jove que no té cap 
perspectiva ni una i està format, està preparat, no pot venir aquí a dir que sigui millor, que està 
millor Palma i que els ciutadans de Palma estan millor, no és així, es quasi quasi immoral dir 
això, no és possible Sr. Batle, me diu que el proper equip de govern tendrà uns 
condicionaments molts millors que els que han tengut vostès, per començar tendrà un 
condicionament molt important que és el deute i el deute, això d’endeutar-se bancariament  
hipoteca polítiques públiques futures, haurem de destinar els propers 5, 10 anys, una part 
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important del pressupost a pagar aquest deute, és així, vostè diu que no, que el deute l’han 
reduït, com pot dir que el deute l’han reduït i que això és una qüestió entre el Sr. Alcover i el 
Sr. Martínez que es barallen, no és això, anem a les dades del Ministeri, dades del Ministeri, no 
és un tema de comptabilitzar el deute de manera diferent, com vostè ha dit, és un tema de 
l’operació a pagament a proveïdors, això si que  és vera, i és una opció política legítima haver 
empleat el sistema de pagament a proveïdors, això li reconec, és una opció política legítima el 
que no és legítim es dir aquí, plantar-se a aquesta tribuna i dir que han reduït el deute, això no 
és legítim perquè vas a les dades del Ministeri i trobes que el 2011 hi havia 225 milions de 
deute i ara tenim 377 milions de deute, és una dada que no hem d’amagar la realitat, no ho 
hem d’amagar a la població, efectivament també ha canviat alguns criteris comptables, però 
no per aquest lapse de 152 milions, vostès han augmentat el deute, és així i  ja li dic, amb una 
opció de política econòmica legítima, el que no és legítim es dir que fan el que no fan que és 
reduir deute i no es vera, a veure si ens anam a les xifres del Ministeri. Diu que vostè no 
entrarà amb el tema de Bárcenas ni el tema de la bombolla immobiliària ni la reforma laboral, 
bono, però es que tot això perjudica, afecta, indigna, als ciutadans de Palma i endemés  
aquestes coses estan passant, i jo crec que això, vostès han de ser conscients per la complicitat 
de tots vostès, perquè vostès callen, quan el PP destrueix els discs durs del Sr. Bárcenas 
dipositats a la seu del carrer Génova, no ho se, com és possible que això passi, com és possible 
que militants, càrrecs del Partit Popular no protestin contra això i no ho facin en públic, això no 
és,  és intolerable, o la reforma laboral, o amb la manera d’afrontar la crisis, evidentment si 
vostès no diuen res, tot això està passant amb la seva complicitat i vostès són corresponsables 
i vostè com a batle de la vuitena ciutat de l’Estat, qualque cosa ha de poder dir com a militant 
del Partit Popular, com a militant del Partit Popular, el mateix partit que el Sr. Bárcenas, 
qualque cosa ha de poder dir si calla atorga i això afecta, indigna totes aquestes qüestions als 
ciutadans de Palma, i les pagan els ciutadans de Palma. Una altra vegada amb el tema de la 
millora del mercat laboral, diu  que hi ha 3.000 aturats menys que quan vostè va arribar. 
Escolti Sr. Batle, la veritat la sap tothom, la gent se’n va, la gent està tornant als seus països, els 
nostres joves emigren, hi ha gent que ha perdut tota esperança de ni tan sols obtenir una 
ajuda i ja ni es registren les dades d’atur, aquesta és la situació tenir 3.000 aturats menys 
registrats al SOIB avui en dia, evidentment, vol dir tot això altre, això no és cap èxit de gestió i 
vostè no pot dir que els ciutadans estan millor  perquè hi ha 3.000 aturats menys, la gent se’n 
va, la gent no es registra, la situació és dramàtica al carrer, no se a quina Palma viu, me diu que 
hi ha més cotitzants, efectivament  vol que li expliqui en quines condicions estan aquests nous 
cotitzants? Sous de misèria, precarització, jornades interminables, els nous cotitzants i els 
antics, perquè la reforma laboral també perjudica a la gent que ja està fent feina, que li estan 
retallant les seves condicions laborals, jornades cada vegada més llargues per cobrar cada 
vegada menys, això és el producte de la reforma laboral del seu Partit, no digui que vostè no 
en parlarà, perquè això està afectant als ciutadans de Palma, és el dia a dia dels ciutadans de 
Palma això. Tema de serveis socials, que vostès estan destinant més recursos, és cert, per cert, 
després d’insistir nosaltres  molt, dient que els que es destinaven pressupostàriament no  
bastarien, i després efectivament a base de modificacions han anat incrementant per afrontar 
el repte dels serveis socials, es vera que destinen més recursos, però escoltin, no perquè ho 
diguem nosaltres, perquè venen aquí els treballadors, aquí al ple, una cosa inèdita i diuen que 
s’està gestionant malament això que les ajudes s’estan pagant tard i malament això no ho 
deim nosaltres, no ho diu l’oposició, ho diuen els treballadors socials que venen aquí, clar que 
destinen més recursos, es cert que estan fent més esforços, però qualque cosa no està sortint 
bé, si venen aquí els treballadors i recriminen, aquesta qüestió. Es conscient vostè que no hi ha 
orientadors laborals a serveis socials i abans n’hi havia, que l’únic que estam fent és 
assistèncialisme,  contenir determinades  situacions dramàtiques, però que no oferim segones 
oportunitats a la gent i que orientadors laborals és una peça clau de qualsevol sistema de 
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serveis socials? Això també es producte de la seva legislatura i això no se si és conscient, vostè 
pot donar moltes xifres i parlar de com s’incrementen aquestes dades pressupostàries i es cert 
no li nego, però la realitat dels serveis socials és un altre i podria ser molt millor de la que és. 
Desnonaments, està bé, fa el compromís d’intentar aturar fins el darrer desnonament que es 
pugui produir a la ciutat, li dic, se n’estan produint així ho diu la plataforma afectats per la 
hipoteca, clar, el que passa es que vostè diu, que m’ho diguin, però es que a lo millor vostès 
haurien d’anar allà a la plataforma afectats per la hipoteca, es reuneix allà on van aquestes 
persones en aquesta situació i averiguar que és el que està succeint i atacar el problema allà 
on s’està general aquesta informació, no esperar que li diguin a vostès, quina i li agraeixo el 
gest, ha assumit un compromís fort amb aquesta qüestió, però escolti, vagin allà on s’estan 
generant aquesta situació, allà on acudeix la gent i afrontin aquest tema, perquè segueix 
havent desnonaments avui en dia a Palma, i també alguns bancaris, i la Nostra i Bankia no 
apliquen ni el codi de bones pràctiques i això està passant perquè així ho viuen i així ho 
expliquen els de la plataforma afectats per la hipoteca, que estan fent una feina amb això i així 
ho expliquen i així ho expressen perquè està passant, no se si son totes les oficines, però una sí 
que està passant això. Vagin a cercar aquesta informació si realment volen assumir el 
compromís que i que aquest compromís sigui real i que veiem el resultat que evidentment és 
el que ens interessa a tots. Tema de Platja de Palma, clar, això la veritat, diu que la iniciativa de 
privada ja s’ocuparà, clar a base d’exempcions urbanístiques, deixant recréixer els hotels en 
alçades a la Platja de Palma, exempció urbanística darrera una altra, allà on hi havia espais 
buits a la Platja de Palma les omplim amb més ciment, ha posat com exemple d’iniciativa 
privada que està regenerant la Platja de Palma, Ses Fontenelles, ara resultarà que vessar 
ciment a una zona humida de Palma és rehabilitar la platja de Palma, la veritat Ses Fontanelles 
és indigne que vostè digui que això és rehabilitat la Platja de Palma , estam arruïnant el poc 
patrimoni natural que queda a la Platja de Palma que podria ser, podria formar part d’una 
diversificació de l’oferta que feim allà, al nostres turistes, patrimoni cultural, anidament d’aus, 
això ho estam enterrant amb ciment, i això vostè diu, no, no, es que la iniciativa privada ens 
està ajudant a rehabilitar la platja, escoltin, això no és seriós, la iniciativa privada, evidentment 
ho està fent a base d’exempcions urbanístiques, ens estam carregant la planificació de la ciutat 
i la platja de Palma, evidentment, diu clar, no  hi ha doblers, perquè evidentment aquí quan hi 
ha problemes el tema és l’herència rebuda i Sra. Calvo per amunt i per avall, escolti, duen tres 
anys governant i la inversió de l’Estat a la Platja de Palma ha estat zero, pot parlar de la Sra. 
Calvo i el Sr. Antich, però duim tres anys de govern del Partit Popular per tot i la inversió a la 
platja de Palma és zero, zero i que no digui l’estat que no hi ha doblers, perquè en inversions 
que per ells són estratègiques, com l’AVE com mantenir 58 aeroports, les obres d’AVE 
segueixen avui en dia a la península Sr. Isern per si no ho sap, segueixen i a bon ritme, gastant 
mils i mils de milions d’euros, que no digui l’estat que no hi ha doblers per rehabilitar la Platja 
de Palma, perquè en té, en té perquè les està gastant amb AVES per exemple i en mantenir 
aeroports inservibles i moltes altres coses, un exercit desproporcionat i altres coses 
desproporcionades per una estat de la mida de l’estat espanyol, encara pensen en temes de 
grandesa militar i grandesa de política exterior, escolti, aquí s’estan gastant els doblers dels 
ciutadans i a la Platja de Palma, zero, zero. Palau de Congressos, diu que és una barbaritat, 
cara, sa nostra idea sigui desmuntar el Palau perquè ja quasi el tenim i han aplicat un 80% ja 
del cost, ja està pagat, però es que el problema és aquest Sr. Isern, el problema és tenir el 
Palau, serà un problema tenir el Palau, serà un pou sense fons de recursos públics, durant anys 
i anys, vostè me diu que això significarà per Palma una millora i que això està constrastadístic, 
el que està contrastat es que ni un privat ha volgut invertir ni un sol euro per obtenir aquesta 
joia que és el Palau de Congressos, ni un privat ha volgut arriscar un sol euro, això sí que és un 
constrat clar, cinc concursos públics desert, no interessa a ningú del sector privat, ningú veu 
que pugui fer negoci allà sinó algú hagués posat les darrers, el darrer concurs va sortir amb 
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unes condicions ventatjosíssima per un possible particular que volgués accedir a la gestió 
d’aquell Palau, pràcticament no havia ni d’avançar doblers i es quedava el Palau 40 anys i n’hi 
així, venia a dir, tenguin paciència, ara l’acabarem i això serà fantàstic, escolti el problema és 
ternir-lo, el problema serà la sangria de recursos públic que significarà aquests Palau de 
Congressos anys i anys, durant, mentre el tenguem, aquesta és la qüestió. Aquest Palau és una 
ruïna, no se evidentment tendria bastants més coses a contestar. Tema de PalmaActiva que ha 
dit en el seu discurs inicial. PalmaActiva evidentment no s’han destinat els recursos adequats 
ni s’ha enfocat bé la feina de PalmaActiva, hagués pogut tenir una funció molt més principal, 
hauria d’haver estat un eix central de la política municipal, tenint en compte que el principal 
problema de Palma és la gent que està a l’atur, són xifres oficials de PalmaActiva, simplement 
38 nous projectes empresarials s’han posat en marxa, a través de PalmaActiva, escolti, dins el 
context de crisis dramàtica que tenim i de gent que està a l’atur i de gent inclús, emprenedors 
que voldrien desenvolupar els seus projectes, la veritat aquest balanç de 38 nous projectes 
empresarials, segueixen a més a més sense saber quantes persones troben feina a través de 
PalmaActiva, això ho hem demanat a juntes rectores, ho hem demanat a informacions, 
peticions d’informació a la regidora i això se s’ha pogut contestar no tenen dades objectivades 
i fiables de quanta gent ha trobat feina a través de PalmaActiva i quina feina ha trobat i quin 
temps ha durat aquesta feina. Escolti, no ho han prioritzat això, ho admeti, no han prioritzat el 
PalmaActiva com si prioritza l’Ajuntament de Barcelona, el BarcelonaActiva, aquí efectivament 
la situació és la que és, s’ha fet, es fa el que es pot amb els recursos que es tenen, 
evidentment, insuficient en qualsevol cas, pel gran volum de problema que tenim a la ciutat. 
Simplement Sr. Batle, estic content que digui que me té apreci, evidentment aquí a nivell 
personal, no tenim cap problema, no hem tengut cap problema, li reconeixo i li torn a 
reconèixer, evidentment la seva actitud ha estat correcta de cap a l’oposició, és un fet per jo 
inqüestionable, però clar, amb l’afecte personal, amb tal, Sr. Batle, no basta, no basta perquè 
ens trobam amb unes polítiques sincerament a través de l’Ajuntament que han estat molt 
agressives, que han patit molt els ciutadans, aplicant una sèrie de dogmes compartits pel PP 
estatal, pel PP autonòmic i pel PP de Palma que han fet molt de mal a aquesta societat, ja li dic, 
el balanç del seu mandat  crec que és molt negatiu per totes aquestes qüestions i efectivament 
crec que serà una realitat que el 2015 els ciutadans passaran pàgina d’aquesta etapa que 
sincerament ha estat molt desgraciada per una immensa majoria de ciutadans que encara 
veuen amb molta por l’esperança del futur d’aquesta ciutat. Moltes gràcies”. 
 
Sra. Calvo Sastre (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. President, anem a veure Sr. Batle, jo estic contenta de que vostè es 
preocupi per la meva felicitat, però me permeti que el defraudi, però la felicitat jo més bé 
intent administrar-la cercant altres indrets, ja me va bé que vostè se’n preocupi, si això no és 
una qüestió d’apreci això és una qüestió d’honestedat, no té res a veure amb les relacions 
personals, que a més jo, efectivament, sempre he hagut de dirigir-me a vostè l’he trobat amb 
tota la predisposició, el problema es que vivim a una ciutat, dins un marc d’una comunitat 
autònoma, on resulta que això es transforma en una excepció. El problema que tenim es que 
tenim una dinàmica política que està instal·lada, a les seves fileres, no vull dir, vostè, 
exactament, però si el Partit Popular, on conversar, dialogar, en fi, compartir és impossible i a 
les hores vostè es transforma en excepcional, però això és la dinàmica que hauríem de tenir de 
manera habitual de relació, li reconec no tenc cap inconvenient. Ara, li deia, no és un problema 
de felicitats, és un problema d’honestedats, es que vostè ens ha explicat coses del tipus. Li dic, 
miri, som una ciutat anecdòtic si vol, però important per la ciutat en matèria turística. Tripat 
Visor, vostè estava encantat de les dades, jo també crec que és boníssim que ens passi això, el 
tema és que l’any 2010 Palma era la segona ciutat d’Europa i la cinquena del món, en turisme 
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familiar. Bono, se n’oblida, ens parla de passat, passat i passat i a mi això m’ha sorprès de 
veres, però me sorprèn no com a cap de l’oposició, me sorprèn i decebo com a ciutadana i això 
si que me fa infeliç com a ciutadana i escolti, vostè és el meu batle, no crec que la motxilla que 
carregan els seus companys de grup municipal hagin parlat igual, en els mateixos termes, en 
molta part de la història municipal perquè aquí les motxilles no només són dels que governen 
també són dels que formen part d’aquest plenari. Vostè és el meu batle i m’entristeix que en 
un debat de la ciutat no senti una sola paraula de futur, escolti, de futur de cap on anam, 
encara ens queden mesos i tenim tot un futur per abordar a aquesta ciutat, o lamento, o 
lamento. Miri, parlam d’atur, si jo no li rebatré les dades, la realitat numèrica es tossuda, el 
que jo si crec que convindria que li afegíssim un matis a la reducció, primera, crec que és una 
bona notícia que hagi davallat la xifra de persones que són a l’atur i és una mala notícia que 
s’hagi incrementat en 9.000 les persones que han deixat d’estar afiliades a la seguretat social i 
d’aquí la nostra preocupació, es que la seva és una mitja veritat i no és una qüestió de guerres, 
de veritats o de no, és el fet de que tenim molts de ciutadans que han hagut de partir, o que 
han tirat la tovallola o que ja simplement han deixat de cotitzar, es que no hi són, són invisibles 
tan que vostè no les veu, ni les anomena, ni les hi posa les seves dades comparativa, això 
també forma part, no tenc cap problema en reconèixer que és un bon indicador que davalli la 
xifra de l’atur, cap, comparativament amb les xifres de 2011 idò molt bé, però escolti, s’han 
davallat també amb 9.000 les afiliacions a la seguretat social i li diré més, les persones que es 
troben a la situació d’atur desgraciadament i jo som molt conscient de que per vostè també és 
una font de preocupació, vull imaginar, perquè si va passar uns quans mesos explicant que era 
el seu gran interès, era la seva màxima preocupació i els hi va prometre feina a tots, 
segurament la motxilla que duien carregades els seus companys municipals que seien aquí, no  
li varen explicar quina era la realitat, curiosament, la va descobrir. Benvingut sigui, segur que 
és la seva preocupació, però escolti, les persones aturades d’avui, no tenen ni les línees 
d’autobús, ni la targeta sanitària gratuïta, ni els medicaments gratuïts com les tenia abans, ni 
tenen les escoles obertes els horabaixes, ni tenen les ajudes pels llibres de text, no tenen les 
ajudes per beques de menjador que tenien, són aturats, sí, però han perdut drets i això forma 
part d’una decisió política, però miri, és la seva i jo no la compateixo, vostè me parla de 
responsabilitat, de serietat, escolti, no se, li recoman, llegeixi les aportacions que estan fent a 
altres visions econòmiques, per exemple, segurament no deuen ser sants de la seva devoció, 
però pens que estaria bé, economistes per a la crisis, escolti, fan unes propostes totalment 
distintes, que és que tots són irresponsables, ignorants no saben res, no, és que vostè està 
amb la tesis única i nosaltres no la compartim, es que estic totalment d’acord en que vostès 
tornin deute, només faltaria i que paguem el que ens toca, només faltaria, però el que passa es 
que no se on està escrit que haguem d’avançar deute amb el tema, on està escrit? A les 
normes me dirà vostè, no ho comparteixo, que vol que li digui, pensam diferent, pensam 
diferent, però li diré, escolta aquí som a l’oposició però resulta que governam a altres bandes i 
les lleis són iguals per tots, dic, m’imagino i el grau de deixadesa de l’atenció, de retallades li 
asseguro que no és el mateix, i li puc assegurar des de l’Ajuntaments governats per socialistes 
o per esquerra, es que no és el mateix. Escolti, un altre exemple i vaig als serveis socials. 
Comprenc perfectament la seva situació, estic aborronada, el que si li puc dir si me permet 
l’ironia es que sí, que sí, estic segur, segur, que ha fet feliç al Sr. Grosske anomenant-lo en 
aquest debat, segur d’això no tenc cap dubte, però escolti serveis social, mirin són vostès que 
han dit que no es veuen en coratge de garantir la continuïtat dels serveis que es presten més 
enllà de l’any 2015 de desembre, nosaltres li hem demanat i vostès m’han dit no, es que no ho 
sabem, no és la nostra responsabilitat, no ens podem comprometre, idò que feim aquí? Que 
feim aquí comparatives a l’any 2011? Aquesta és la seva tàctica de govern? Vostès han dit que 
no, que no saben si ho poden garantir, nosaltres les hi hem demanat si podrien comprometer-
se i vostès han votat en contra i han explicat que era un exercici responsable. No m’estranya 
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que els treballadors i treballadores acabin aquí. La realitat de serveis socials municipals vostè 
no la pot analitzar sense explicar una cosa que també és important respecte del pressupost,  
han incrementat, sí, i varen canviar l’àrea i varen assumir competències i varen assumir 
pressupost d’altres àrees, això també és una realitat, això també és una realitat, però és igual, 
la comparativa, vostès han intentat fer un esforç, jo no tenc cap problema en reconèixer-ho, 
però no comparteixo  el darrera fons, escolti li deman per favor, més que li deman, li 
suggereixo perquè crec que no és conscient, s’assegui amb els treballadors i treballadores 
municipals, crec que no serà la primera vegada que s’hagi d’asseure un batle, jo també me vaig 
haver d’asseure per altres motius, no és un comentari preventiu, és un exercici d’honestedat, 
d’aquells que jo li demanava abans, però per raons molts distintes, els treballadors i 
treballadores estan explicant que no poden dur a terme les seves funcions en atenció primària 
perquè no tenen ni les directrius ni les funcions, ni la caixa ni l’orientació que cal, els 
treballadors i treballadores socials municipals o de l’àmbit social estan estorats amb la política 
de retallades estorats i amb les mans fermades, no poden actuar, això és el que li varen venir a 
dir l’altre dia, no ho deim nosaltres, ho diuen ells, li recomano, això té solució en un dia o en 
dos, no i m’ofereixo i ens varem oferir i ens tornar oferir, no valdria la pena intentar reconduir 
aquesta situació? Intentar primera, blindar la continuïtat del servei. Segona, blindar la 
continuïtat dels treballadors i tercera, fer un pla estratègic d’aquí a deu anys vista. Jo 
m’ofereix, ens oferim tots per treballar-ho conjuntament. Ens oferim, no tenim cap problema, 
es més, jo no estic contenta de que l’atenció social no funcioni, no es un motiu de satisfacció 
és un motiu de desesperança, però és la seva responsabilitat, miri, a mi fa tres anys, tres, els 
ciutadans me digueren que no en sabia i li digueren a vostè que governes idò governi, governi i 
en aquest sentit crec que vostè ha perdut l’iniciativa respecte de l’àmbit de serveis socials i 
tenim una llei Montoro, reforma local, ara resulta que no va bé que parlem d’Espanya, però 
tenim una llei Montoro, que el diu literalment es que  revisant les competències, les 
comunitats autònomes poden absorbir les competències municipals. Molt bé, respostes 
d’aquest ajuntament, quan nosaltres li deim escoltin, intentin demanar el govern que faran, no 
han d’anar molt enfora, la té asseguda darrera la representant del Govern, resposta, ara no 
toca, ja veurem com ho desfem. Escolti la Junta d’Andalucia ha fet un decret explicant que els 
serveis socials municipals i l’imperatiu de la proximitat en l’atenció a les persones vulnerables 
queda blindat, governen el partit socialista, justament. Però es que la Rioja ha fet el mateix 
decret i governa el PP, que és el nosaltres li demanam? Escolti, vostè vol defensar sí o no els 
serveis socials municipals? Del seu cor, esperem que sí, passant del cor als fets, pensa escriure 
demanant al president Bauzá que ho blindi, pensa proposar-ho, ho pensa fer amb la Sra. 
Fernández, ens pot contestar, ens pot dir sí o no? Es tan simple l’amenaça de desmantellament 
és absoluta, el desgavell es supí i me cregui li recoman que faci una trobada amb els 
treballadors i treballadores municipals. Part de vostè deia policia, escolti, no, he demanat 
disculpes, d’alguna manera ens convida a que no reiterem allò que tan mateix serà tot el 
temps igual, però nosaltres pensam diferent i crec que la seva resposta políticament no ha 
estat suficient i ens veiem amb l’obligació de destacar-ho i destacar-ho, es que vostè se’n va a 
una diada de la policia local i es dedica mig minut com si no passes res, escolti, crec que ha 
estat un fet molt greu on vostè ha volgut respondre però crec que políticament la resposta és 
errada i nosaltres continuarem insistint en aquesta qüestió, com és errada la política de policia 
comunitària que nosaltres pensam que posa, que lapida o dilapida l’esforç fet a aquesta ciutat 
durant anys per la policia de barri, no per jo, durant anys, anys i anys. Per cert que no se si es 
recorda, però crec que és un bon recordatori que a aquesta ciutat, governs, majoritàriament 
en els darrers vint anys, han estat del seu partit, que vostè li sembla que això no hi era, que 
vostè va arribar aquí pura deisme,  perdoni, tabula rasa, a partir de la Sra. Calvo endavant, 
perdoni no tenc cap problema en respondre tot allò que he fet, però li dic que si l’herència que 
vostè ha rebut hagués estat mínimament semblant a la que varem haver de gestionar, no se, 
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no se si ens bastaria una capsa d’orfidal. Miri Sr. Isern, no es tracta de perdonar 
permanentment això, no ho entenc, de veres es tracta de debatre que més podem fer, vostè 
parla de la revisió del Pla general i ens diu que té un avanç fet. Nosaltres el desconeixem hi ha 
una comissió, me corregiran si m’equivoco, hi ha una comissió on formam part els grups de 
l’oposició, no se amb qui han estat parlant d’aquest avanç, en ho contaran segur, però de 
moment tenen un avanç que nosaltres no hem participat en absolutament res, regeneració de 
la vida política, una nova forma de fer, estam a l’espera de conèixer-ho, ara el que no li puc 
acceptar, es que menyspreï una herència útil, i que vostès si tenen l’intel·ligència que estic 
segura que vostè té i el grup també, no li vull posar en qüestió, aprofitaríem que les 
conclusions de feina dur un procés de participació, no de publicitat, participació, comença per 
la mateixa lletra però és molt distint, de participació, de ciutadans, de veïnats, de 
professionals, d’entitats per imaginar com volien que fos la seva ciutat, això és un pecat? Crec 
que això és una feina ben feta i aprofitable amb un document de propostes que supera el 
centenars de pàgina i a n’això li hem de menysprear dient que feim una tasca de publicitat 
inútil, crec que el que hem fet és brindar-li l’oportunitat de que la seva revisió del Pla General 
no comences de zero, sinó amb una feina feta, no per nosaltres, per la gent, Sr. Isern, per la 
gent, convé que li expliquin una mica millor la símptessis dels seus missatges i el contingut al 
qual hi vol fer referència. Palau de Congressos. Va ser vostè, va ser vostè el que va renunciar al 
fons estatutari, millor dit, m’equivoc, va ser el Sr. Bauzá, vostè li va reclamar, no, és una decisió 
política, no la nostra, és una decisió política, hem deixat de rebre aquests ingressos, també 
hem deixat de rebre ingressos que per nosaltres pensam que era imprescindible a través de la 
Llei de capitalitat, és la seva decisió. Sap que ens costa la seva gestió del Palau de Congressos, 
la seva, la meva firma no apareix en lloc, la seva, 11 milions d’euros, 11 milions d’euros, pel seu 
despropòsit i la seva inacció, i li dic la seva, i miri que jo me sent amb bona mesura responsable 
d’aquesta part de la història, m’hi sent, però no d’una part. Aquestes obres no es varen aturar 
mai, falta la veritat, les obres es varen aturar el dia 11 de juny, es va rebre la instrucció, dient 
que vostè prenia possessió i jo em vaig assabentar Sr. Isern, per la telefona d’un director, d’un 
mitjà de comunicació gens sospitós, que havia rebut l’avís d’aquí dedins, d’aquí, d’aquí, així 
que li dic Sr. Isern, procuri revisar, totes i cada una de les passes, però jo no era a la fotografia 
on es seien el Sr. Gijón, el Sr. Delgado, instaven unilateralment a paralitzar les obres, 
unilateralment i unilateralment estam ara  en les pitjors condicions que podríem estar per 
batallar contra una empresa que en aquest cas és ACCIONA. Cerqui la meva firma però sobre 
tot faci un exercici d’honestedat. Nosaltres hem intentat acompanyar les passes que vostès 
han anat donant, quan ens semblava que intentaven reconduir la situació cap a millor  però 
ara ja no les podem acompanyar pus. El despropòsit és seu  i només seu i jo me sent 
responsable d’una part però no de l’aturada i paralització d’unes obres que duen entre d’altres 
la firma del Sr. Gijón i del Sr. Delgado. Desnonaments. M’ha cridat profundament l’atenció, 
molt, quan vostès ens ha explicat que l’any 2010 hi havia més desnonaments a Palma que 
enguany, una dada li asseguro que jo desconeixia, però que es veu que no només desconeixia 
jo, desconeixien tots els membres del Partit Popular, jo diria que tots els membres del 
consistori, excepte vostè Sr. Isern, que efectivament no era en el Consistori, era a una altra 
banda, potser vostè sí tenia les dades dels desnonaments que hi havia, però li puc assegurar 
que aquí ningú va fer una sola proposta, ni una, alarmant sobre aquesta situació de la qual 
cosa també me’n sent responsable, perquè no la vaig saber veure, però ni jo ni els membres 
del Partit Popular ni cap dels membres d’aquest consistori, això significa que la problemàtica 
és menor? No és igualment ferotge, això significa que la responsabilitat política és menor? No 
és igualment ferotge però faci un exercici d’honestedat, el que no és acceptable es que ens 
compari l’any 2010 amb l’any 2014 amb unes dades que  curiosament vostè coneixia i la resta 
no. I per acabar, com també parlam de futur o m’hagués agradat, li dic, encara queden uns 
quans mesos, pot fer una feina vostès que presumeixen de tota aquesta feina tan eficaç que 
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no la veig tan operant, escoltin, queda, vostè m’ha semblat escoltar-li com si fos una 
despedida, queda, com a mínim fins al maig, i miri, nosaltres ens tornam oferir per elaborar un 
pla d’estratègia que vaja més enllà, déu anys vista, que ho facem amb aquesta comissió de 
feina que vostè han hagut de fer sí o sí, jo també, amb els treballadors municipals, nosaltres 
ocupam un altre espai, que és el polític, ens oferim a intentar trobar vies més raonables per 
intentar millorar la Platja de Palma, ha intentat trobar una solució que  respecti el bé comú de 
la Façana Marítima, ens oferim i li reclaman que per favor els menjadors escolars de Palma 
estiguin oberts durant els mesos d’estiu, ni una sola menció, ni en el discurs ni en la seva 
replica. Ens oferim a continuar treballant com ho hem fet amb el tema de la mobilitat a Palma 
intentant que tengui un projecte una mica més ambiciós, ens oferim a que el Lluís Sitjar 
efectivament sigui una realitat, però, l’enderrocament, però me sap greu, li he de dir, hem 
perdut tres anys amb el Lluís Sitjar, hem  perdut tres anys amb la Façana, hem perdut tres anys 
amb el Palau, hem perdut tres anys a la Platja de Palma, hem perdut molt de temps en aquesta 
ciutat. Li queden pocs mesos, espero que a més a més sigui de veres el final d’una etapa, però 
nosaltres continuam aquí, on hem estat sempre, per intentar sumar a aquesta ciutat. Gràcies.” 
 
Sr. Isern Estela (PP): 
 
“Molt bé, moltes gràcies. Per acabar... D. Toni ho crec de bon de veres que estam millor que fa 
tres anys, no es que sigui per fer mamballetes, està clar, hi ha moltíssimes persones a Palma 
avui en dia que encara no tenen feina, això és absolutament terrorífic, però estar millor no vol 
dir, estar bé, estar millor vol dir estar menys malament del que feia fa tres anys. Honestament, 
recordo quan vaig arribar a l’Ajuntament quan me vaig trobar els comptes, Sra. Calvo em sap 
greu, aquests comptes que vostè me diu, jo m’he quedat estorat, quan diu que jo he trobat 
una herència molt millor de la que vostè va trobar, això és realment m’he quedat, miri que jo 
m’he passat els tres anys sense parlar d’herència perquè, me diran fins avui, fa tres anys, vull 
que m’ho diguin una sola vegada, no, no, no, mai o procuro fer les indicacions mínimes al 
respecte, el que passa es que quan un escolta aquestes lliçons que ens estan donant damunt 
tot, cada una de les diferents qüestions que estam analitzant, un diu, bueno escolti, pot ser 
que aquesta Sra. Tengui raó, tal volta jo som un desastre, no m’entero de res, aquest equip de 
govern ha estat el més nefats de la història, que faig? La Sra. Calvo que ho té tan clar, que me 
dóna tantes instruccions que ho fa tan bé, que ho té perfectament meridià, que ho sap tot com 
s’ha de fer, que té solució per cada problema tres solucions, jo me’n vaig i dic, bé he fet un 
repàs que repeteixo no ho havia fet mai, i he dit a veure com ho feia la Sra. Calvo, com ho feia 
el tema de serveis socials, com feia el tema dels desnonaments, jo entenc que la comparació 
llavors quan un analitza el que feia i el que feim, resulta que a lo millor no ho estam fent tan 
malament, a lo millor resulta que estam fent el que podem quan estam manejant uns 
pressuposts realment exigus respecte al que vostè manejava, això ningú ho té en compte, 
quan tothom parla de prestacions, de serveis, de fer, d’inversions a la Platja de Palma, 
d’inversions al Pla General, escolti i amb quin doblers, se’n recorda que li he dit que he tengut 
270 milions menys de pressupost, no financer, durant aquests tres anys? Això és un doblerada, 
ja és ben cert que hem aconseguit nosaltres a través d’aquesta gestió que tan els esmussa 
reduir o ser capaços de fer molt més amb molt manco, però miracles tampoc. No se que 
haguéssim estat capaços de fer si haguéssim disposat... miri si jo hagués tengut 10 milions 
d’euros de lliure disposició que hagués pogut, li asseguro que tenc moltes idees i haguéssim fet 
molts de projectes, cap ni un faraònic, però si molts de projectes, o actuacions més que 
projecte, d’aquests que quan cada setmana, o quinze dies, vaig a les barriades me reclamen, 
amb 10 milions d’euros, si hagués tengut la meitat del que va tenir pel Pla E, haguéssim 
transformat aquesta ciutat, això és sa veritat, perquè escolti, es gestiona diferent que abans, 
es tenen en compte el valor de les inversions, el cost de les inversions es tenen en compte que 
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s’han de tornar. Tot això fa que aquest Ajuntament en aquests moments actuï en criteris, 
d’eficiència, eficàcia, rendibilitat social, no rendibilitat política o mediàtica, això és el que ha 
canviat. Aquest Ajuntament ara que fa? Fa el que li demanen els ciutadans dins el marge 
d’actuació que tenim, li repeteixo, vostès ho saben, vostè ha estat batlessa, vostè ho sap 
perfectament, es el que tenim i hi ha una  part important del pressupost que és inamovible, 
que no té marge de maniobra, vostè ha estat batlessa, vostè estic segur que me reconeixerà 
que una de les coses més importants que s’ha fet a aquesta legislatura, ha estat l’ordenança 
cívica, perquè estic segur que a vostè li passava el mateix que me passa a jo, i perquè hem 
impulsat aquesta ordenança cívica? Primer, perquè vostès ens ho varen demanar, però segon, 
perquè evidentment aquesta ordenança cívica és l’instrument, no meravellós, ni miraculós, jo 
ha ho se, però és l’instrument que ens permetrà intentar i no de forma immediata ni 
automàtica, intentar a mig a llarg termini, donar solució al 90% d’aquestes consultes, 
d’aquestes reclamacions que me fan els ciutadans cada vegada que m’aturen per la ciutat, i li 
asseguro que m’aturen i molt. Perquè de veres que tota l’ordenança cívica s’ha de reduir al 
tema de la prostitució que per cert no es castiga, de veres això són tot el capaços de dir de 
l’ordenança cívica? Perquè hi ha el fonamental, era una eina absolutament fonamental, ha 
estat batlessa, ho se que ho sap, perquè estic segur que vostè quan es passejava per Palma fa 
tres o quatre anys, inclús ara li estan demanant, que es patinet, o squai, quan passi pel carrer 
dels Olms, no vagi a tota pastilla, s’ asusti o es carregui algú, o que les bicicletes no vagin per 
les voreres, o que els cans no deixin les seves feines al mig del carrer. Això és el que demanen 
o que la gent no vagi sense camiseta pel centre de Palma, o que la gent no pugui fer botellot o 
no pugui fer segons quines festes a segons quins indrets i tot això és el que hem intentat a 
través de l’ordenança cívica regular-ho, perquè es cert que aquesta Ajuntament no ha tengut 
ni un sols cèntim per fer una inversió, perquè tot té un cost, ser capaços d’haver fet, o haver 
tengut els serveis a aquest Ajuntament en tant de doblers menys que vostè, té una 
conseqüència, ja ho he anomenat, vostè va poder fer inversions, jo no n’he pogudes fer, me’n 
aniré d’aquest Ajuntament, espero que no, però fins ara sense haver fet una nova inversió, ens 
hem limitat a mantenir, actualitzar el que tenim, acabar el que hi havia en marxa i a gestionar i 
optimitzar tot el que hi havia, això és el que ha pogut fer, perquè no hi havia més marge. Platja 
de Palma, però com vol que facem inversions a la Platja de Palma si no hi ha un cèntim, no me 
diguin que hi ha doblers a Madrid, però si vostès saben que no hi ha un cèntim, està bé per fer 
un discurs, però jo es que els discursos, quan haguem acabat aquí el discurs s’haurà acabat i 
queda la realitat i la realitat és aquesta, aquesta és la realitat no hi ha hagut recursos, però miri 
a la Platja de Palma no hi ha hagut recursos, però si hi ha hagut 18 hotels de quatre estrelles, 
hem passat a 31, de 18 a 31, no havia cap hotel de 4 estrelles plus, ara n’hi ha dos, està en 
marxa dos hotels de 5 estrelles. Ses Fontanellas D. Toni, vostè estarà d’acord o no estarà 
d’acord, però Ses Fontanelles és un projecte absolutament respectuós, amb la zona humida, 
no tan sols respectuós sinó que les recupera, la té integrada perfectament en el projecte, Ses 
Fontanelles és una oferta complementària absolutament  fonamental, per convertir la Platja 
de Palma en una cosa diferent que és el que estam intentant tots. Es respecta fins al final la 
zona humida, ha vist el projecte? No es que tan sols es respecti, sinó que es dóna una 
importància absolutament fonamental, es conserva, es potencia sa visita, que sí D. Toni, és 
així, que a vostè no li agradarà que devora hi hagi una zona comercial, ho puc entendre, però 
escolti, miracles no en podem fer, es a dir, quan una zona com la zona de platja de Palma, una 
zona madura, deim que l’hem de reactivar, li hem de dona visa, possibilitats pels propers 30 ó 
40 anys, necessita actualitzar –se, necessita posar-se el que avui en dia demana el turista, no 
podem mantenir aquella zona de Palma de fa 40 ó 50 anys, si no ens adaptam a les 
circumstàncies aquesta Platja de Palma, tendrà una zona humida plena d’enderrocs com 
estava, però s’anirà morint, val més una recuperació, una creació d’un projecte comercial 
important respectant, potenciant, recuperant aquesta zona humida, jo honestament, hi ha 
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vegades suposo que són sensibilitats distintes, suposo no segur, però de veres no ho  entenc. 
La vull conservar a aquesta zona humida, però no vull que aquesta zona humida condicioni o 
limiti, o impedeixi fer tota una inversió absolutament necessària, positiva i de futur per la zona. 
En quan als temes de serveis socials, no es vera Sra. Calvo que només ens preocupam del tema 
de les necessitats bàsiques urgents. Miri, en beques d’insercció laboral, el gener varem invertir 
42.239 euros, el febrer 27.000, el març 26.000, l’abril 36.000, maig 28.000, total primers sis 
mesos, 161.000€ beques de reinserció laboral, 456 ajudes. Continuant amb serveis socials ja 
tenim el pla estratègic, amb el que varem fer amb els funcionaris, me demana vostè que me 
reuneixi amb els funcionaris, ja ho hem fet, ho hem aclarit, ens hem posat d’acord, clar que ho 
hem fet, hem augmentat de 280 a 580, de 230 a 580, s’han posat 300 i pico d’euros damunt la 
taula, per solventar el que ells necessitaven, se’n varen anar satisfets, clar que m’importa i clar 
que actuam. Vostè me coneix, creu que jo deixaré d’intentar qualsevol solució per no fer una 
reunió? Clar que ens hem reunit, li demani a la Sra. Crespí i al Sr. Martínez que fins que no 
varen trobar una solució, fins que no varen trobar els doblers que feia falta per poder pagar les 
ajudes quan corresponia i solventar tot el tema que  havia sorgit, que és una tema de catàleg, 
el problema era poder justificar o no una certa ajuda, bé, es va aclarir i ara els funcionaris de 
serveis socials, poden fer feina amb molta més claredat i saber fins on poden arribar i saber 
fins on està cobert o no està cobert o quines són les ajudes que poden prestar o no poden 
prestar, ja ho hem fet, clar que sí, clar que m’importa i li dic una cosa, Toni, ni serveis ni 
desnonaments, ni serveis socials s’hi ha una necessitat urgent quedaran desateses per falta de 
pressupost. Es igual el que sigui. Sra. Calvo miri, nosaltres hem tengut un compromís fins a 
2015, però jo no se si  vostè s’ha llegit la Llei de reforma de règim local, aquesta llei no està 
dient, escolti, es que ens carregam els serveis socials, es que desapareixen, no està dient això, 
aquesta llei el que està dient es que una administració per una responsabilitat, i el que està 
dient es que serveis socials no serà responsabilitat municipal, sinó que serà responsabilitat 
autonòmica, però no està dient que aquests serveis no es puguin seguir prestant pels 
Ajuntaments, no està dient això, molt al contrari, no se com evolucionarà, però la meva 
predicció es que aquests serveis es seguiran prestant per l’Ajuntament l’únic que finançats pel 
Govern, això és el que diu la Llei, en cap moment es diu, escoltin desapareixeran els serveis 
socials, no estic segur que això succeeixi,  es el que jo desitjo, i pel que jo lluitaré, escolti si a jo 
me financen els serveis socials i les puc seguir prestant, miri que bé que ens aniria a 
l’Ajuntament, no ho creu. Tots els recursos que alliberaríem per poder destinar-los a altres 
coses, a les competències pròpies, tal volta després podríem tenir més recursos per l’EMT, 
però els recursos que tenim, són els que tenim, els hem de repartir, no pot ser que cada 
vegada posem mà a la bossa i de la bossa les posem a una altra banda perquè quan les llevam  
d’un lloc aquets queda buit, aposta li estic dient, en fí. Sr. Verger, referent a l’atur, miri, l’any 
2011 hi havia 400.021 empadronats, l’any 2014 n’hi ha 400.025 hi ha 4.000 persones més, tenc 
les dades de l’empadronament, vostè sap quan n’hi ha que s’han esborrat? A lo millor té raó 
vostè, però perdoni, he anat al padró i tal volta tengui raó, però no estic segur. En quan al 
menjadors d’estiu, farem el mateix que l’any passat continuarem atenent als infants, Sra. Calvo 
no passi pena, només faltaria, clar que sí, continuarem atenent als infants que ho necessitin. Si 
els hi pareix acabo, però miri, si m’ho permeten vull finalitzar però abans de finalitzar 
m’agradaria si vostès m’ho permeten  dirigir-me als ciutadans, més personal, més directe, no 
tendré una altra oportunitat a aquesta legislatura de dirigir-me a vostès, ciutadans de Palma 
en el marc d’un debat de l’estat de la ciutat. Falta només un any per les cites i les urnes 
decidiran qui serà el proper batle o batlessa Sra. Calvo, de Palma. L’any 2011 ja ho saben 
vostès, vaig arribar a la batlia com un nou vingut al món de la política, durant aquests tres anys 
he tengut l’oportunitat de prendre moltes coses, de conèixer la ciutat i els ciutadans i fer-ho 
des d’una perspectiva diferent i també he tengut oportunitat de viure experiències, fins llavors 
desconegudes per jo i els hi asseguro que he descobert una Palma sorprenent, una Palma 
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plena de matisos, una Palma de la que legítimament ens podem sentir orgullosos i els hi confés 
que el més impactant, el que en aquests moments vull destacar per damunt de qualsevol altra 
cosa, qualsevol altra qüestió, és aquesta Palma, altruista, aquesta Palma solidària, aquesta 
Palma en que tants de ciutadans anònims, dediquen el seu temps i els seus esforços en ajudar 
als altres. Disposats a ajudar sense res a canvi, disposats ajudar sempre al que més ho 
necessita. M’agradaria aprofitar aquesta ocasió per fer públic un reconegut i mereixedor 
homenatge  a totes aquestes entitats i associacions  que constitueixen el millor exemple de 
generositat a aquest temps tan complicats que ens ha tocat viure, estic molt orgullós de 
formar part d’una societat d’aquesta talla humana i ètica una societat generosa, solidària a la 
que l’importa el patiment dels seus conciutadans i sap estar a l’altura de les circumstàncies. El 
meu reconeixement i agraïment  públic a tots ells, animar-los a continuar amb aquesta labor 
absolutament essencial a la  nostra societat actual. Aquests tres anys al capdavant de la ciutat, 
han coincidit en temps molts complicats, tan des del punt de vista econòmic, com a social que 
han condicionat sense dubte la nostra tasca de govern. Tot i aquestes circumstàncies crec que 
entre tots, hem estat capaços encara que només sigui mínimament d’haver començat a 
transformar la ciutat, d’haver fixat unes noves bases amb la forma de gestionar els recursos 
públics i de relacionar-nos amb els ciutadans, posant a l’Ajuntament al serveis dels palmesans, 
posant l’Ajuntament al serveis de les persones. Se que he comés errors i quan han passat he 
intentat rectificar i també se que falten moltes coses per fer, hi ha gent que s’ha pogut sentit 
decepcionada, els hi deman disculpes perquè em sent responsable de no haver estat capaç de 
satisfer les seves expectatives, m’hagués agradat fer molt més aquests tres anys del que hem 
fet, no ha pogut ser, no n’he sabut més, però els hi asseguro que ho he intentat prenent en 
cada moment les decisions que  trobava més convenients, les menys gravoses, donades les 
circumstàncies fent l’esforç per ser el batle de tots. També dels que no compateixen les 
decisions que anam prenent. Mirin, tengui l’honor o no de seguir sent el batle d’aquesta ciutat 
aquesta és i serà sempre la meva manera d’entendre la política. Des del primer dia que jo vaig 
accedir al càrrec, per jo ha estat una obsessió, ser capaç de  transmetre honestedat , 
rigorositat, proximitat d’introduir les bones maneres, el respecte per l’adversari e intentat fer 
política sense rancor, sense vanitat i supèrbia, sense odi, sense arrogància amb humilitat, 
vostès i els ciutadans a que representen podran jutjar amb quin grau ho he aconseguit. Acabo i 
ho faig amb un missatge d’optimisme i esperança, Palma i els palmesans sortirem d’aquesta 
situació complicada que tenim, de fet ja n’estam sortint i ho farem com sempre ho hem fet, 
aixecant-nos, avençant junts, tots units, recuperant l’iniciativa, la nostra força i els nostres 
valors, només una cosa converteix en impossible un repte i és la por al fracàs. Si qualque cosa 
m’han demostrat els ciutadans, es que a aquesta ciutat conviuen una majoria de persones que 
no temen els desafiaments ni les espanta les dificultats, bastaria en que els seus representants 
formassin part d’aquesta majoria. Moltes gràcies a tots per la seva atenció i fins l’any qui ve. 
Gràcies”. 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle, continuamos mañana con la segunda parte del debate. Muchas 
gracias”. 
 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com a 
secretari, estenc aquesta acta. 
El secretari adjunt i general del Ple acctal 
 


